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SUBMARINISTES VAN NETEJAR EL FONS DEL MORRONGO

Dissabte  16 de Juny a la piscina
municipal de Benicarló  es va disputar
el campionat provincial benjamí,
trofeu Benicarló, amb la participació
de 133 nedadors de 10 clubs
provincials.

Dirigits per Lucia Vicente i Carla
Cornelles, el CNB va presentar un equip
format per 19 nedadors: Júlia Roca,
Daniela Valdearcos, Llum Segarra, Dino
Buttice, Yeray Ibáñez, Jesús Martín,
Maitane Lacalle, Martina Martínez, Elia
Roig, Noa Pereira, Adam Ortiz, Patrick
Rus, Alejandro Sastre, Yusra Laalioui,
Bianca Ralea, Anna Drago, Sara Martín,
Paula Alcaraz i Álvaro Fernández.

Tot i no aconseguir cap pòdium, els
joves benicarlandos lluitaren de valent
davant la seua afició que, com no podia ser d’altra
forma, va agrair l’esforç i les ganes d’agradar que
posaren en el trofeu de casa.

TROFEU DELFÍN A VALÈNCIA
Dissabte 16 de juny, l’equip del CNB es va desplaçar

a València, a la piscina olímpica del parc de l’oest, per
a participar al trofeu delfín, amb marcador electrònic.
Aquest trofeu va tindre una participació molt nombrosa
(769 nedadors), incloent clubs d’altres països. 

Els benicarlandos, dirigits per Myriam Martínez,
presentaren 12 nedadors: 

Sara Troncho, Clara Salvador, Laura Verge, Júlia
Barrachina, Maria García, Blanca Pérez, Sergi Saura,
Raul Carbó, David García, Óscar García, Alberto Añó i
Miguel Piñana.

En el primer contacte amb la piscina olímpica a l’aire
lliure, els de Benicarló tingueren una bona actuació
global.

Els més destacats foren Júlia Barrachina, que va
aconseguir l’or absolut als 100 esquena amb 1.08.19 E
i la plata, als 50 esquena, amb 32.46 E i Miguel PIñana,
que competia en categoria màster i va aconseguir 4

medalles: l’or als 50 lliure, amb 26.62 E; als 50
papallona, amb 28.13 E; als 50 esquena, amb 29.83 E i
la plata, als 50 braça, amb 33.40 E amb nou rècord del
CNB en aquesta prova.

TRAVESSIA DE LA PLATJA DEL FORTÍ A
VINARÒS

Diumenge 17, al matí, un grup de 20 nedadors del
CNB va participar a la travessia de la platja del fortí de
Vinaròs.

Els components de l’equip foren: Miguel Febrer, Jordi
Curto, David Curto, Vicent Prats, Dani Sorlí, Alex López,
Javier Roca, Jose Luís Beltrán, José Manuel Tejedor,
Marc Sánchez, Borja Sánchez, Arturo Segarra, José
Luís Alcaraz, Jaime Ibáñez, Susana del Olmo, Leyre
García, Eva García, Alicia Gilabert, Myriam Martínez i
Fernando Arnau.

Els resultats més destacats, en les diverses
categories, foren els de Susana del Olmo, que va
guanyar la de Màster A; Alicia Gilabert, que va vèncer
en la de Màster D; Miguel Febrer, plata en la de Màster
B i el de Vicent Prats, que va fer tercer, en la de Master
A.

TROFEU BENICARLÓ: CAMPIONAT PROVINCIAL BENJAMÍ A BENICARLÓ 

text i foto CNB
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Un espectacle anomenat eleccions

Sembla que la màquina electoral dels partits polítics ja
comença a moure, tot i que encara li falta una mica d'oli
perquè no grinyole amb excés. Doncs això, que aquesta
setmana a La Veu hem sortit a preguntar als partits polítics,
amb representació al consistori, a qui tenen previst que faça
de cap de cartell a les properes eleccions que tindrem d'ací
un any.

Pensant que tal volta era una mica prompte, ha resultat
que no, que no anàvem massa desencaminats en les
nostres apreciacions sobre el fet que els partits locals ja
estigueren repassant i engrassant les seus maquinàries de
cara a la comtessa electoral del 2019. Encara així, ens ha
resultat curiós que allò que normalment ocorria, que eren els
partits de dreta els que sempre tenien decidit el seus
candidats molt més prompte, ara ha resultat tot el contrari,

han estat els d'esquerres, PSOE i Compromís-Esquerra, els
que ja ho tenien decidit.

Són simples apreciacions, però que evidencien com
s'aniran movent els o les alcadables des d'ara fins a les
votades de l'any que ve. Pel que fa a l'alcadessa Miralles la
cosa està ben clara, serà una cap de llista ben rodada al
tenir directament el suport del seu partit i no haver de passar
per primàries, a més del fet d'haver exercit d'alcaldessa amb
una oposició quasi desapareguda. Pel que fa a Compromís,
una altra dona al capdavant, que tot i no escoltar-se
excessivament, en la seua àrea no s'ha tallat ni un pèl i li ha
sabut ficar les ganes suficients perquè, sembla ser, al seu
partit tampoc ningú li haja fet ombra. Barberà, d'Esquerra,
és un cas a banda, vilipendiat per tiris i troians, sobretot per
la caverna més mediàtica, ha anat a prou a la seua, però
demostrant que a l'hora d'actuar ningú li trepitja els peus.

Com hem dit, els partits de dreta, encara s'ho han de
pensar i no està clar si Mañá i Martí repetiran. Diuen que fins
després de l'estiu aniran desfullant la margarida i decidiran...
el que hagen de decidir. De tota manera, veient el que han
fet a nivell local, tal volta una espenteta els caldria per
aconseguir una mica més de posicionament en aquesta
sortida electoral.

Això si, divertit ens ho han fet passar PSOE i PP, arran de
la seua picabaralla pel Gurtelito, després que,
definitivament,  amb sentència a la mà es comprovés que
ací el Bigotes i companyia havien pagat un acte del PP.
Comença la batalla que no havíem tingut en el Plens? Quan
tots els candidats estiguen servits... seurem a taula a veure
l'espectacle!
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COL·LABORA: Conselleria d’Educació de la Generalitat Valenciana

El passat dissabte dia 9 de
juny, diferents equips del club
van participar en diferents
modalitats d’handbol que es van
convocar en la província.

Els Pre Benjamins i els Alevins
van anar a jugar handbol herba a
Onda. Aquesta modalitat recorda
els orígens de l’handbol, el qual va
començar sent esport en modalitat
d'11 jugadors i en un camp de
futbol. La modalitat per als més
menuts redueix l’espai i el nombre
de jugadors.

Al final dels diferents partits van
haure activitats d’aigua com a
cloenda de la trobada de germanor
entre diferents clubs de la
Comunitat Valenciana i d’Aragó.

Per una altra banda, els Infantils masculins i les
Sèniors femenines van anar a Benicàssim, on van jugar
a handbol platja. Els infantils van quedar subcampions.
La modalitat de platja està de moda durant l’estiu i

existeixen diferents campionats en aquestes dates
estiuenques. La propera setmana estan convidats al
torneig d’handbol platja que organitza el CE Tortosa i al
Torneig vila de Burjassot.

EQUIPS DEL HANDBOL BENICARLÓ VAN PARTICIPAR
A ONDA I BENICÀSSIM

text BENICARLÓ AL DIA 

foto CLUB HANDBOL BENICARLÓ

Carxofa 1: un any més per als joves de Benicarló que han aprovat les inhumanes proves d'accés
a la Universitat. Sembla que en aquest estat si no es fan exàmens i més exàmens les administracions
no estan contentes. No res, sembla que cal putejar l'alumnat. No n'aprendrem mai.

Carxofa 2 : per al programa veus de casa, de la nostra ràdio municipal, que la setmana que ve se'n
va de merescudes vacances. Ha estat un molt bona iniciativa que ha ficat en valor la nostra ràdio.
Enhorabona!

CARXOFA i PANISSOLA
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Un any més, a l'inici de la temporada estival, el
Club d'Activitats Subaqüàtiques "Mare Nostrum" de
Benicarló, realitzava una neteja del fons marí a la
Platja del Morrongo de Benicarló. 

Enguany era la XXIII edició, i encara així, van traure
del fons marí restes de xarxes, plàstics, envasos de tot
tipus que van dipositar en un racó de la platja perquè
foren retirats pels serveis de neteja de l'Ajuntament de
Benicarló. A les onze del matí els integrants de club van
procedir a col·locar-se els seus vestits de neoprè i
després de ficar-se les botelles d'oxigen van entrar a la
mar a través d'un passadís fitat amb boies.

SUBMARINISTES VAN NETEJAR EL FONS DEL MORRONGO

texti foto VICENT FERRER

A Sogorb es va realitzar l'última prova d'Escoles
de Ciclisme de Castelló, on el Club Ciclista Deportes
Balaguer de Benicarló va aconseguir molts podis,
destacant Joel Sancho, amb el seu doble podi en
gimcana i carrera. 

Felicitar també als classificats per al Campionat
Autonòmic que es celebrarà a Castalla (Alacant),
diumenge que ve, en la prova de gimcana, on només
participen els cinc millors de cada província de la seua
categoria; en promeses primer Joel Sancho, en
principiants segon Joan Folch, en alevins segon Adrian
Sancho i en infantils tercer Izan Monroig.

Resultats

Promeses
Martina Castejón, 48ª gimcana r26ª carrera.

Joel Sancho, 1r gimcana i 3r carrera.
Cesc Roig, 6é gimcana i 3r carrera.

Crisanto Sanz, 24é gimcana i 18é
carrera.

Sergi Roca, 45é gimcana i 15é carrera.
Emma Conesa 17ª gimcana i 2a carrera.
David Muñoz, 33é gimcana i 11é carrera.
Unai Castejón, 32é gimcana i 9é carrera.

Principiants
Joan Folch, 6é gimcana i 22é carrera.

Alevins
Adrián Sancho, 2n gimcana i 13é carrera.
Adrià Roca, 11é gimcana i 3r carrera.
Andrea Lores 12ª gimcana i 3a carrera.

Infantils
Oscar Ortí, 9é carrera.
Izan Monroig, 6é carrera.
Jordi Muñoz, 2n carrera.

LES ESCOLES PROVINCIALS DE CICLISME, A SOGORB

text BENICARLÓ AL DIA foto CC DEPORTES BALAGUER

Ciudadanos Benicarló denuncia que l'Ajuntament
de Benicarló no haja tingut en compte els terminis
legals que requereix traure a licitació aquest
contracte i lamenta que “la seguretat de les
persones és en l'últim en què es pensa des
d'algunes administracions públiques”. En aquest
sentit, José María Compte explica que “l'Executiu
local ha hagut d'incomplir la legalitat per a garantir
el servei adjudicant-ho com a contracte menor”,
però adverteix que “aquest problema no ve d'ara”.
Segons Compte, “és latent la falta de sensibilització
de l'opinió pública, i en la seua extensió de les
administracions, respecte a la importància i serietat
que el servei de salvament i vigilància en les
platges. Lluny queden els anys on objectors de
consciència i joves del servei militar prestaven els
primers auxilis en el litoral”. Sobre aquest tema,
critica que l'evolució de l'activitat cap a un perfil més
professionalitzat i professional ha acabat convertint-
se en un autèntic trencament de cap per a les
empreses licitantes que intenten “rendibilitzar
l'activitat sense posar en risc la qualitat del servei”.
Paral·lelament, recorda que “són nombroses i
contínues les queixes i denúncies d'organitzacions
del sector” a les quals se'ls “obliga a fer vertaders
jocs malabars per a complir amb aquestes
condicions”. Segons l'edil de Ciutadans, “posar un
conductor d'ambulància, que al seu torn siga
infermer i coordinador, tenir l'ambulància parada dia
i nit en el lloc reservat per a no gastar combustible
o substituir una moto de rescat per una llanxa són
algunes de les solucions quan el pressupost només
arriba per a pagar nòmines”.

José María Compte recorda que “lluny queden
els dies on la bona voluntat dels socorristes suplia

els seus escassos coneixements en la matèria. Avui
dia un socorrista deu ser una figura professional de
gran importància per a la qualitat de la platja. A part
d'estar preparat per al rescat i salvament és alhora
un agent turístic de primer ordre, el qual influeix
moltíssim en la imatge del municipi. Açò sense
comptar amb la seguretat que encara que hauria de
ser el primer criteri valorable acaba veient-se
minvat per l'escassetat de material i/o mala qualitat
del mateix, posant en risc tant a banyistes com a
rescatadores”.

“Des de Ciutadans pensem que el tema és greu,
ja no només per la mala gestió manifesta en la
tramitació de la licitació sinó també perquè posa de
manifest la desconsideració cap als professionals
que en molts casos posen en risc les seues vides
per salvar les d'uns altres. És per açò que resulta
difícil entendre la deixadesa en molts aspectes de
les administracions locals que deixen aquesta
responsabilitat per al final i en mans de licitacions al
millor postor on les condicions econòmiques
prevalen sobre criteris qualitatius”, lamenta l'edil de
Ciutadans.

Davant aquesta situació, des de la formació
taronja es proposa “tractar el tema amb més
serietat, amb la suficient antelació, revisar les
condicions econòmiques de les licitacions i incloure,
en la mesura del possible, altres valoracions a part
de l'econòmica”. 

“L'Ajuntament ha de posar-se a treballar tan aviat
acaba la campanya estival i no esperar al fet que
comence el bon temps per a iniciar els tràmits
oportuns. Només d'aquesta manera podran
comptar amb nosaltres, en cas contrari hauran
d'assumir les seues responsabilitats sols”, conclou
José María Compte.

CIUDADANOS BENICARLÓ DENUNCIA QUE L'AJUNTAMENT HAJA
ADJUDICAT EL SERVEI DE VIGILÀNCIA DE PLATGES PER

CONTRACTE MENOR
text  NATÀLIA SANZ
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EL TEMA ESPORTS

Quan falta poc menys d'un any, els partits
polítics, amb representació en el saló de plens de
Benicarló, comencen a moure fitxa de cara a les
pròximes eleccions municipals. La majoria ja
tenen decidit qui serà la cara protagonista del
cartell electoral. Uns altres, deixen per a un altre
moment aquesta important decisió. I,
contràriament al que es poguera pensar, és el bloc
d'esquerres qui ho té més clar i els primers a
desvetllar la incògnita. 

Els primers espases ja toregen, de fet, a l'arena
política. Vells coneguts per a l'electorat benicarlando.
Així, l'actual equip de govern tornarà a apostar per
repetir caps de llista, amb la confiança de tornar a
ostentar la vara de comandament.  Al costat contrari
de la balança, PP i Ciudadanos. El Partit Popular no
vol desvetllar les seues cartes de moment i ajorna la
tasca de la presa de decisió fins al cap de l'estiu.
Ciudadanos, per la seua banda, encara no sap com
triarà al seu candidat a l'alcaldia. La baralla, per tant,
encara no està completa pel que fa als grups polítics
que actualment s'asseuen al saló de plens. Queden
també per dilucidar els que s'enfrontaran a ells fora de
l'arc polític.

TORNEN LES ALIANCES

Compromís per Benicarló i ERPV de Benicarló han
manifestat la seua intenció de concórrer de nou en una
llista única a les pròximes municipals. Així ho han
explicat des d'ambdues formacions, que reconeixen
no obstant açò que és necessari negociar de nou les
condicions en què es realitzarà la llista conjunta. Marta
Escudero, portaveu de Compromís, va explicar que
“des de Compromís tenim la intenció de tornar a
integrar les diferents sensibilitats del valencianisme
polític a Benicarló”, encara que tant ella com des de
ERPV reconeixien que “és necessari parlar i negociar”.
Cal recordar que en les últimes eleccions municipals,
el pacte es va segellar en el mes de febrer de l'any
electoral. 

Pel que fa als candidats que encapçalaran les
candidatures, Xaro Miralles, actual alcaldessa pel
PSPV, va assegurar que “jo sí que seguiré perquè tinc
el suport de l'assemblea local. Al PSPV no es fan
primàries si el candidat/a és alcalde/ssa”. Miralles va
aconseguir majoria de vots en les eleccions (set
regidors) i va pactar amb la coalició local Compromis-
ERPV (quatre regidors). En aquestes formacions, el
cap de llista en les últimes municipals, Marta Escudero
(Compromís), va manifestar que “vull tornar a

JA TENIM LES PRIMERES CARES DE LA CAMPANYA ELECTORAL BENICARLANDA

textREDACCIÓ

Ja saben vostès, estimats i
pacients lectors d’aquesta secció,
que lo papa i jo som més bé rogets.
I no només perquè aquest és el
color de la samarreta del Benicarló,
sinó també perquè el nostre ideari
polític li tira més a l’esquerra que
no a la dreta. Fins i tot podríem dir
que amb importants punts de
connexió amb l’Errico Malatesta.
També vull deixar ben clar que, en
cap cap cas, l’auto definició de
rogets no té res a veure amb l’equip
del que tothom parla aquests dies,
que també vesteix de roig i que ha
fet que els nostres bars semblen
més una seu de la penya
madridista que no  locals de
menjar, beure i trobament amb els
amics. Parlant clar i per si hi ha
algú que encara no se n’ha
assabentat del que parlo, podríem
dir que ni lo papa ni jo som ni fans
ni fervorosos seguidors de “la roja”.
Però no ens confonem. Això no vol
dir que no ens agrade el bon futbol
i gaudim del seu joc quan juga bé. Tant lo papa com jo
pensem que si guanya el campionat un equip que
representa un país pobre, l’alegria que tindran aquella
gent serà tan gran que, almenys per uns dies, seran
feliços. Encara que aquesta felicitat siga molt efímera.
Ja tenen prou en aguantar el que tenen.

Una vegada feta la imprescindible introducció,
segueixo amb allò que els volia contar que té molt a
vora amb el que han llegit fins ara.  

Dilluns va acabar el termini per a la presentació de
candidatures a la presidència del CD Benicarló. No es
va presentar ningú. Jo pensava que ara que estam a
punt de celebrar el centenari del club, algú hi hauria que
voldria tindre el plaer i la satisfacció de presidir aquesta
institució en el seu centenari. Però no. Ni va haver allau
de candidatures ni va haver una candidatura. No res. 

Ara ve quan enllaço la introducció amb el contingut
d’aquesta crònica en una mostra més de la meua
maduresa periodística i la multitud de recursos
estilístics i sintàctics que soc capaç de desenvolupar
gràcies a la meua formació i els meus anys de cap de
la secció de futbol d’aquest gran setmanari. 

Si hi ha algú a qui ara mateix envejo des del punt de
vista d’aficionat den Benicarló, és el Partido Popular. Ho
dic de debò. Perquè a vore. Per a presidir un partit
carregat d’escombraries, amb una bona colla de gent a
la presó i un altre bon grapat esperant judici, més
cremat que el mapa de Bonanza i corrupció allà on

mires, van i es presenten set candidats. Set!! Set
persones disposades a agafar una nau que fa aigües
per tots els costat. Quina enveja! Per un moment jo
voldria que el nostre equip fora com ells, amb bona
cosa d’aspirants a presidir-lo. Perquè el Benicarló, no
només és un club sanejat econòmicament, que no deu
diners a ningú i te pendents de cobrar uns diners de la
subvenció de l’ajuntament. A més a més, esportivament
es troba a la Regional Preferent, amb una plantilla
composada , gairebé, per jugadors formats a les
categories inferiors. Per si això no fos prou, té com a
filial l’equip amateur del Benicarló Base Futbol, finançat
i dirigit per l’escola i que la propera temporada militarà
a la Primera Regional. I ja per a arrodonir els motius,
aquesta temporada tenim la possibilitat de vora una
cosa mai vista i que ens omple de goig i satisfacció tant
al papa com a mi: l’enfrontament de la màxima entre lo
primer equip del Vinaròs i el Benicarló “B”, motiu més
que suficient per a que es forme ben aviat una nova
junta, encara que siga gestora.

Lo meu instint periodístic em diu que, per mitjà del
regidor d’esports, s’haurà convocat una reunió entre les
persones que poden desbloquejar aquesta situació per
tal d’arribar a un acord que  done continuïtat al nostre
estimat equip. Ací no valen mitges tintes: o es forma
una junta gestora o es convoca una assemblea de socis
a vore què es fa. Fins i tot es podria arribar a dissoldre
el club segons que estableixen els estatuts.  

Els seguiré informant.  

COMPTE ENRERE

text VICENT T. PERIS
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OPINIÓ EL TEMA

encapçalar la candidatura de Compromís, però aquesta
decisió no està ratificada encara pels òrgans de decisió
de la coalició”. El seu soci de candidatura, Josep
Barberà (ERPV), també ha manifestat el seu desig de
continuar sent el cap de llista municipal. 

Per part de l'oposició, les coses no estan tan clares.
Juan Antonio Mañá, candidat a l'alcaldia pel Partit
Popular, va assegurar que “és molt prompte encara.
Esperarem a després de l'estiu” per a prendre decisions
sobre el cap de llista”. El Partit Popular va perdre
l'alcaldia de Benicarló en passar a tenir només set
regidors. Per part de Ciudadanos, Benjamí Martí sosté
que “encara no tenim res decidit a nivell personal ni a
nivell de partit. Tampoc sabem si s'haurà de fer
primàries com l'altra vegada”. Ciudadanos va obtenir
tres regidors en les últimes municipals. 

DENÚNCIES I CONTRA DENÚNCIES

I enmig de la precampanya electoral, ha saltat la
notícia. La sentència emesa per l'Audiència Nacional
considera provat que la trama Gúrtel va pagar un acte a
Benicarló. És per açò que el secretari general del PSPV-
PSOE a Benicarló, Carlos Flos, ha lamentat que la
corrupció també haja esquitxat al Partit Popular a
Benicarló, “com confirma la sentència 3/2018 de
l'Audiència Nacional /Jutjat Central penal Nº1, peça
separada de València 1/2/6 de Gürtel, que considera
provat que en 2007 es va organitzar un acte del PP en
la localitat amb càrrec a la trama delictiva”. Segons
asseguren, els sembla un fet molt greu que “demostra
que la corrupció no era una cosa que només afectava al
PP de València, sinó que també ha afectat al PP de
Benicarló”.

“Exigim que algú del Partit Popular isca a donar
explicacions de l'ocorregut i a assumir responsabilitats”,
per “un fet gravíssim que posa d'actualitat a la nostra

localitat en negatiu”. En qualsevol cas, diu Flos, “urgeix
una disculpa a la ciutadania per part dels dirigents del
Partit Popular perquè els veïns i veïnes de Benicarló no
ens mereixem aquesta vergonya”. 

Per la seua banda el Partit Popular de Benicarló ha
anunciat que prendrà accions legals contra el PSPV
local. La causa és "l'extrema gravetat del contingut de la
nota de premsa emesa per Carlos Flos, secretari
general del PSPV-PSOE de Benicarló, i titulada: “La
trama Gürtel esquitxa al PP de Benicarló”", en la qual
demanaven responsabilitats i explicacions a l'agrupació.
És per açò que el Partit Popular de Benicarló "va a
procedir de manera immediata a interposar les
oportunes accions legals". Juan Antonio Mañá, portaveu
de la formació, assegura que “ens hem quedat
sorpresos per la nota de premsa. Sembla que el PSPV
està nerviós perquè ha d'acudir a coses sense
fonament, senyal que alguna cosa els pica”. A més,
sosté que “sembla que no han calibrat que han fet
acusacions per corrupció al PP local”. En aquest sentit
Mañá recorda que “la sentència es refereix a fets
comesos pel PP de la CV, no al PP local de Benicarló”. 

Flos s'ha defensat assegurant que “simplement hem
fet una pregunta al PP de Benicarló i els exigim que
demanen disculpes a Benicarló perquè s'ha esguitat el
nom del poble”.

ve de la pàgina anterior

La programació al voltant de la nit de Sant Joan
s’estendrà durant els dies 22, 23 i 24 de juny, amb
activitats per a tots els públics. La programació
inclou un passeig amb vaixell, activitats nàutiques,
tallers infantils, classes de ball, molta música i la
crema de la foguera de Sant Joan.

La Regidoria de Turisme ha preparat una àmplia
programació al voltant de la nit de Sant Joan que
arrancarà divendres 22 i finalitzarà diumenge 24, amb
especial protagonisme per als actes organitzats el
mateix dia de Sant Joan. La regidora de Turisme,
Rosana Marzá, ha destacat que «en caure Sant Joan
en cap de setmana, ens permet elaborar una
programació més extensa, dinàmica i repleta
d’activitats». «Es tracta d’una programació de carrer,
participativa i nova, destinada als públics de totes les
edats», ha finalitzat Marzá.

En concret, la programació engegarà divendres a les
19.30 hores, amb un passeig en vaixell, una de les
activitats que es van estrenar l’any passat i que,
gràcies a l’èxit, es torna a dur a terme. El trajecte amb
vaixell de dos hores inclou un de tast de mistela i de la
tradicional coca de Sant Joan a bord de l'embarcació.
Per a gaudir d'aquesta experiència cal una inscripció
prèvia, amb un preu de 25 euros. Podeu obtenir més
informació a la Tourist Info.

La programació continuarà dissabte 23 a partir de
les 10.00 hores, amb una jornada de portes obertes al
Club de Vela, que inclourà la pràctica d’activitats
nàutiques (vela lleugera, kayak i paddelsurf) a un preu
de 3 euros, que es destinaran íntegrament a l’entitat
Soscan. Per tal de participar a les activitats cal fer una
inscripció prèvia a través de
info@escueladevelaclubdemar.com.

La festa continuarà a les 17.00 hores, on la platja del
Morrongo es convertirà en un espai de tallers infantils
per a xiquets d’entre 3 i 16 anys. Hi haurà també una
batucada infantil, jocs cooperatius per a tota la família,
una discomòbil infantil i una llarga llista d'activitats
gratuïtes pensades per als més menuts, que s'allargarà
fins a les 20.30 hores. A més, des de les 21.00 fins a
les 00.00 hores s’amenitzarà la plaça del Morrongo
amb ambientació musical.

L’acte central de la programació serà la crema de la
foguera de Sant Joan, que com és habitual es farà a les
24.00 hores. La novetat que s’ha preparat enguany és
l’espectacular foguera que han preparat els alumnes
del cicle formatiu d’artista faller i construcció
d’escenografies del Centre Integrat Públic de Formació

Professional. El punt i final a la nit el posarà una festa
musical a la mateixa platja del Morrongo, que
s’allargarà fins a les 3.30 hores de la matinada. Durant
la festa es durà a terme la cloenda de la II Ruta
Ginlovers, en la qual participen 14 bars i cafeteries de
Benicarló.

Finalment, diumenge a partir de les 11.00 hores es
tancarà la programació a la plaça del Morrongo amb un
taller de cubbà, un de bachata i un de vermut ballable.

text i fotos AB 

UN SANT JOAN PARTICIPATIU I PER A TOTS ELS PÚBLICS
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APNAL Ecologistes en acció ha denunciat davant
les administracions públiques pertinents l'actuació
realitzada aquesta setmana per l'ajuntament de
Benicarló en la desembocadura del Riu Sec. A més,
ha demanat “la dimissió o cessament immediat dels
responsables públics que hagen autoritzat aquest
tipus d'agressions al litoral”. Els ecologistes han
lamentat que un any més, la desembocadura del riu
Sec de Benicarló, la seua vegetació i els seus punts
d'aigua, han sigut eliminats per maquinària pesada
a l'acció de les nefastes polítiques litorals dels
organismes públics”. Des de Apnal s'assegura que
“és un espai natural protegit per la Llei 11/1994, de
27 de desembre, d'espais naturals protegits de la
Comunitat Valenciana i pel Pla d'Acció Territorial i
Infraestructura Verda del litoral (PATIVEL)”

Malgrat açò, un any més, l'Ajuntament de
Benicarló “ha permès i potenciat que la
desembocadura del riu Sec i les seues làmines
d'aigua, siguen alterades per a preparar les platges
de cara a l'època estival. El que no està tan clar són
les raons que obliguen a destruir aquest paratge
natural protegit i important corredor verd, reconegut
pel propi PATIVEL”. En aquest sentit, han explicat
que la zona forma part d'un llit públic, que és una
zona de domini públic marítim terrestre i que “fins al
famós i controvertit Pla d'Acció Territorial
d'Infraestructura Verda Litoral de la Comunitat
Valenciana-PATIVEL, considera la zona com un
important corredor ecològic, doncs més greu ens
sembla l'alteració d'aquest espai amb o sense les

perceptives autoritzacions administratives”. Així,
han explicat que la làmina d'aigua dolça destruïda
de la desembocadura “és una important zona per al
desenvolupament de cicles vitals de nombroses
espècies d'insectes, amfibis, aus i mamífers. Són
abeuradors naturals per a aus i mamífers durant
l'estiu; són zones d'aliment per a espècies
insectívores; són zones de descans per a espècies
migratòries i aus marines (en la zona era habitual la
gavina de Audouín)”. Quan l'aigua és salobre per
l'entrada des del mar, “permetrà que es cree
vegetació típica (saladars litorals) i fomentarem la
cria de corriols i altres espècies protegides que avui
dia estan en greu recessió de les seues poblacions
per alteració dels seus hàbitats”.

Des de Apnal es considera que les
desembocadures dels rius i rambles mediterrànies
estan a la mercè dels processos naturals
d'avingudes i vessaments després de les pluges i
dels temporals marins. “De tal manera que invertir
diners públics en laminar i anivellar cordons de
graves o tapar làmines d'aigua, és un autèntic
balafiament econòmic innecessari i sense sentit.
Millor s'haguera utilitzat els diners públics a retirar
residus i brosses que alteren l'espai natural o retirar
la carretera que creua la desembocadura o zona
inundable, per a construir un pont, sense ulls, que
tinga diverses funcions bàsiques: evitar els
impactes sobre la desembocadura; eliminar zones
de risc per inundació per als ciutadans; permetre la
regeneració natural de la desembocadura;
potenciar l'educació ambiental sobre aquest espai
natural tan important; crear un accés per als
vianants sense risc inundable, etc”, han conclòs.

BENICARLÓ ARRASA LA DESEMBOCADURA DEL RIU SEC

text  REDACCIÓ

La plaça de l’Estació i la seua prolongació a
través de l’avinguda de Felipe Klein ja es troba
oberta al pas de vehicles fins al camí paral·lel a la
rambla de Cervera. El pàrquing per a vehicles també
està en servei i a hores d’ara només queda pendent
la jardineria.

Les obres de la plaça de l’Estació es troben a punt de
finalitzar i ja es poden veure sobre el terreny les
principals novetats, que serviran per millorar la imatge
de la ciutat per als visitants que arriben a través del tren
i, sobretot, per a agilitar la circulació de vehicles en la
zona, un dels principals objectius d’aquestes
actuacions.

L’alcaldessa de Benicarló, Xaro Miralles, ha remarcat
la rellevància d’aquests treballs i ha assenyalat que
«aquestes actuacions eren necessàries des de feia
molts anys, perquè ajuden a què els visitants perceben
una millor imatge de la ciutat quan arriben amb el tren».
«A més -ha destacat l’alcaldessa- els treballs han servit
per adaptar l’estació a la normativa d’accessibilitat i per
a eliminar els desnivells». «Però el més important -ha

volgut subratllat Miralles- és que hem evitat el cul-de-
sac que generava tants problemes de circulació,
especialment els caps de setmana».

A hores d’ara, la superfície de la plaça de l’Estació ja
es troba completament asfaltada i lliure dels anteriors
desnivells que dificultaven l’accés a l’estació a les
persones amb mobilitat reduïda. A més, aquesta
setmana s’enjardinarà la zona verda que s’ha habilitat a
la plaça, que servirà per establir una barrera visual
verda que ajudarà a canviar la visió dels visitants que
arriben a la ciutat a través del ferrocarril. D’altra banda,
ja es troba operatiu el nou aparcament amb capacitat
per a 40 vehicles, un espai que s’estén des de
l’esplanada de la parada d’autobús fins al propi edifici de
l’estació.

Paral·lelament, a través de les obres del Sector 11 de
circumval·lació de l’empresa IFF, s’habilitarà una altra
zona d’aparcament al llarg de la prolongació del vial
Felipe Klein fins a la rambla.

Les obres de la plaça de l’Estació tenen un
pressupost de 136.730 euros (IVA inclòs), dels quals
102.547 aniran a càrrec de la Diputació de Castelló, dins
del Pla Castelló 135.

LES OBRES DE LA PLAÇA DE L’ESTACIÓ, A PUNT DE FINALITZAR

text AB foto REDACCIÓ

2016 2018
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Puto estiu, 

Enguany t'agraeixo que hages
tardat un mesot més a vindre.
Recordo el maig del 2017 com un
malson en què els gotellots de suor
em regalimaven pel clatell quan jo
encara anava en màniga llarga. Jo,
tan clàssic, que sempre havia
presumit de dur rebequeta fins la
vespra de sant Pere. Ahir mateix
segons el calendari i ja fa més d'una
setmana segons els telenotícies has
passat novament a formar i ser el
principal motiu del meu malestar vital.
Fa alguns estius Josi Ganzenmüller
en un dels seus refrescants (tant com
podia, l'home) programes de ràdio
reproduïa un passatge em penso que de La noche
de la Iguana on un personatge deia que «en verano
la gente se mata más», o una cosa així. Jo el
comprenia aquell home perquè estic ara mateix
irascible, agressiu, colèric fins i tot. 

Algú em dirà que soc un exagerat, però no, no.
Tots els remeis que la humanitat em pot
proporcionar per tal d'assossegar-me tenen més
inconvenients que avantatges. Em diuen, vés a la
platja, home, que la briseta de la vora de la mar és
d'allò més bona! Sí, no ho nego, però jo sé que a
qualsevol persona decent l'arena de la platja
l'esmusse. O no? O hi ha algú al món que li agrade
menejar els peus dels dits i fregar-se amb aquell
espart? Si vaig a la mar Xica, em molesten les
pedres; si vaig al Morrongo no trobo mai lloc i si vaig
a la Caracola hi ha tossos que en comptes de sorra
hi ha directament grava. Encara m'insisteixen:
doncs posa't a l'aigua. L'aigua diu? Allí que qui més
qui menys només entra deixa anar per baix tot el
que s'ha begut en una setmana? Allí, que et pot
picar una medusa d'eixes i deixar-te catalèptic? Allí,
que a migdia l'aigua si tot va bé sembla un llac de
pixarrades? Calla, calla! 

Sé que també està la possibilitat de passar el dia
en algun establiment d'aqueixos que tenen aire
condicionat. Fins i tot, si es tracta d'un supermercat
hi ha la zona VIP de la nevera dels iogurts. Ho he
fet en alguna ocasió, però, ai, la gola se n'ha
ressentit i pitjor, ha sigut pitjor. 

Uns altres m'amollen, sobretot, no te n'oblides
d'hidratar-te. Beu aigua, molta aigua. Sí, i què més?
La millor aigua que he begut en la meua vida no
tenia gust de res. Això la millor, perquè unes altres
m'evoquen (no n'he begut mai directament encara,
però no ho descarto amb aquesta calor) el lleixiu,
unes altres les trobo molles..., i, a més, beure aigua
és de molt desgraciats. A mi em lleva la calor la
cervesa, però a la quarta ja no sóc jo. I torno a
tindre més calor encara i, no sé per què, em marejo.  

Si fóra ric m'agradaria fer com feien la senyora
Rosa Font en pas descanse i el seu marit, que quan
començava a apretar la calor se n'anaven a les
Canàries i gaudien de la primavera atlàntica.
Primavera todo el año. Això vull jo, això. 

De jovenet tenia ganes que vosté, puto estiu,
vinguera. No anava a escola, els pares em
deixaven sortir una mica més i de seguida venien
festes d'agost i una tronada l'enviava, sí, a vosté
puto estiu, a fer punyetes. Allò es podia resistir.
Però açò no, açò no. Ara el dia de sant Gregori ja
ens amenaça i ens acompanya fins el dia de Tots
Sants. A les Espanyes deien que «por Todos los
Santos, los campos blancos». I ja veu, ací anem a
fer la visita al cementeri en cos de camisa. 

Quina ràbia tinc, quin mal viure estos cinc mesos.
Vosté i el seu canvi climàtic acabaran amb mi. I, per
desgràcia, amb la resta de la Humanitat decent que
encara quedem al món. 

PS. A l'estiu tot lo món viu. Sí, però com?

CARTA A... L'ESTIU

text  EL LECTOR Un total de 21 centres escolars i 3.655 alumnes de
la comarca del Maestrat participen en la campanya A
menjar sa! que fomenta el consum de fruites i
hortalisses entre l'alumnat d'educació infantil i
primària dels centres escolars de la Comunitat
Valenciana. La llista completa de centres i el material
pedagògic es pot consultar a la pàgina web
www.agroviva.org

Alhora que s'efectua un repartiment de fruites i
hortalisses de proximitat i temporada; en fresc i quarta
gamma, es duen a terme també mesures
d’acompanyament per a fomentar el consum i
coneixement de les fruites i hortalisses. Entre aquestes
activitats es troba la impartició de 32 tallers a la comarca
relacionats amb la temporalitat de les fruites i hortalisses
del nostre territori. El taller consisteix a muntar per part
de l'alumnat un calendari de temporada de fruites i
hortalisses de la nostra terra, qui es reparteix en grups
per a reconèixer la fruita o hortalissa mitjançant la
realització de preguntes sobre les seues
característiques: color, olor, sabor, forma, la manera de
menjar-ho, la seua biologia, la seua utilització en la
societat, etc. Amb aquesta dinàmica, el conjunt de l'aula
coneix altres característiques del producte, treballa en
grup i coopera per a endevinar el producte triat. A més,
se situa cada producte en la seua temporada, ací a la
Comunitat Valenciana, i s'inclouen productes
desconeguts per a la majoria de l'alumnat, però arrelats
en la nostra història. També es liura material de suport
que l'alumnat pot portar-se posteriorment a casa. Entre
altres coses hi ha díptics informatius amb la inclusió d'un
calendari de productes de temporada i un vocabulari de

les fruites i hortalisses amb el seu nom en castellà,
valencià i anglès i retallables amb fruites i hortalisses de
temporada i jocs perquè els menors puguen reconèixer-
les de forma fàcil.

La campanya està desenvolupada pel Institut
Valencià d'Investigació i Formació Agroambiental
(IVIFA) -fundació creada per LA UNIÓ de Llauradors-, i
s'emmarca dins del programa de distribució de fruites i
hortalisses a la Comunitat Valenciana per a aquest curs
escolar 2017-2018. Va dirigida a l'alumnat d'aquells
centres escolars que van sol·licitar en el seu moment
expressament adherir-se.

El programa està finançat amb fons públics
provinents de la Unió Europea, del Ministeri
d'Agricultura, Pesca i Alimentació i de la Conselleria
d'Agricultura, Medi Ambient, Canvi Climàtic i
Desenvolupament Rural. L'objectiu principal és el
foment del consum de fruites i hortalisses en l'alumnat
d'edats primerenques, així com millorar els seus hàbits
cap al consum de productes més saludables i, al mateix
temps, conscienciar als menors de la importància de
consumir productes locals i produïts mitjançant fórmules
mediambientalment sostenibles i respectuoses amb el
medi ambient, pretenent-se implicar també a pares,
mares i educadors.

CAMPANYA A MENJAR SA!

text NATÀLIA SANZ
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La ciutat ja compta amb dos platges destinades
a poder anar-hi amb mascotes, una a la zona
d'Aiguadoliva i l'altra a la desembocadura del
Barranquet. Aquests espais es troben subjectes a
una normativa reguladora especial que en marca
l'ús i el manteniment.

La regidora de Turisme, Rosana Marzá, i el regidor
de Medi Ambient, Ximo Bueno, han visitat les dos
platges per a animals domèstics que s'han habilitat a
Benicarló: la d'Aiguadoliva, una platja de pedres d'uns
100 metres i més allunyada del centre de la ciutat, i la
de la desembocadura del Barranquet, una zona
d'arena d'entre 200 i 300 metres més propera al centre
urbà.

Marzá s'ha mostrat satisfeta perquè Benicarló
compte amb aquests dos nous espais i ha destacat
que «gràcies a què les zones triades no es trobaven
massificades de gent, eren un lloc ideal per a instal·lar
aquest tipus de platja». Marzá ha remarcat que
«habilitar aquests espais respon a una demanda
ciutadana i, com que a les platges amb banderes
blaves està prohibit anar amb animals, hem buscat
unes altres ubicacions».

Per la seua banda, Bueno ha recordat que «érem
conscients de la demanda d'aquestes platges, però
abans de poder habilitar-les vam haver de posar en

marxa la normativa reguladora». El regidor de Medi
Ambient ha remarcat que «aquestes platges no són
d'ús exclusiu per a animals domèstics, per la qual cosa
els propietaris dels animals han de ser curosos i
respectar la gent que no va amb animals però que
també té dret a utilitzar aquestes platges».

Tant la platja d'Aiguadoliva com la del Barranquet
estan subjectes a una normativa regulada que les
diferencia de les platges que no estan habilitades per
a mascotes. En concret, aquests espais requereixen
d'un tractament especial, per la qual cosa contenen
papereres per a recollir els excrements dels animals i
un servei de neteja específic, que intensificarà el seu
treball durant l'època estival. A més, a les dos platges
també es poden llegir els rètols amb la normativa d'ús
i manteniment.

text i foto REDACCIÓ

EL BARRANQUET I AIGUADOLIVA, PLATGES PER A GOSSOS

La contaminació per microplàstics, que
representen el 95% dels residus que suren en
les aigües marines, la sobrepesca i la
vulnerabilitat dels cetacis focalitzen l'atenció
dels associacions conservacionistes, molt
sensibles a un fenomen, el de la conservació
dels oceans i mars, que cada vegada preocupa
més. 

Precisament aquest divendres l'associació WWF
ha publicat un informe que assenyala que a Europa
només es recicla un terç de les 27 milions de tones
de residus de plàstic que es produeixen cada any i
la meitat d'aquest material acaba en els abocadors.

L'informe apunta també que Espanya és el segon
país per darrere de Turquia que més residus de
plàstic aboca al Mediterrani, un mar que suporta un
increment de microplàstics en les seues aigües de
fins al 40% cada any a causa del turisme.

Segons dades de Nacions Unides, cada any es
produeixen més de 400 milions de tones de plàstic
en el món i només un 9% dels desaprofitaments
produïts són reciclats.

En aquest sentit, l'organització Greenpeace ha
recordat que cada any acaben en els mars i els
oceans al voltant de vuit milions de tones d'aquest
material, que suposen entre el 60 i el 80% de la
brossa marina acumulada. Aquesta ONG ha revelat
que la majoria de les mostres d'aigua i neu
arreplegades durant una recent expedició a
l'Antàrtida contenien microplàstics, la qual cosa
indica que "ni l'oceà més remot del planeta està
lliure de l'impacte nociu de l'ésser humà". Així, set
de les vuit mostres d'aigua preses de la superfície
del mar contenien micro plàstics, tals com
microfibres, igual que dos de les nou mostres
arreplegades amb una xarxa en arrossegament.

Per la seua banda, Amics de la Terra ha apel·lat
a la responsabilitat de fabricants i supermercats, als
qui ha reclamat la volta als envasos retornables i
l'eliminació del sobre envasat, entre altres mesures.
Segons aquesta ONG, la situació és "alarmant", ja
que es calcula que a dia d'avui ja hi ha 150 milions
de tones de residus plàstics en els oceans i, si
seguim consumint al ritme actual, en 2050 hi haurà
més plàstics que peixos a la mar.

ESPANYA, SEGON PAÍS QUE MÉS PLÀSTICS ABOCA AL MEDITERRANI DESPRÉS DE TURQUIA

text  REDACCIÓ

Continua obert a Benicarló el termini d'admissió
d'alumnat per a la FP de Producció Agroecològica.
La titulació de grau mitjà és l'única en aquesta
especialitat que s'imparteix a la
província de Castelló i des del
centre han garantit que aquest
curs pròxim s'impartirà el segon
curs amb els alumnes que han
iniciat la formació enguany, i un
primer curs. De moment,
segons expliquen des del centre
“només hi ha quatre admesos
formalment” perquè la resta de
sol·licituds han arribat fora de
termini. Amb ells s'ha conformat
una llista d'espera “que
s'avisarà perquè vinguen a
matricular-se al mes de
setembre”. 

Benicarló es va sorprendre quan la passada setmana
es va llançar un Whatsapp des del centre demanant
alumnes. Immediatament es va córrer la veu anunciant

que es tancava el cicle encara que “res més lluny de la
realitat. Sí que és cert que només hi ha quatre admesos
formalment perquè la resta de sol·licituds van arribar
fora de termini, però el cicle continuarà impartint-se”.
L'any passat, catorze alumnes van iniciar la seua

formació en Agroecologia. I
enguany, s'espera que la xifra
siga similar. De fet, des del centre
reconeixen que “és una situació
que es repeteix moltes vegades
en diferents cicles. Quan s'obri el
termini d'admissió, molts dels
alumnes interessats encara no
han finalitzat l'ESO, que és
requisit per a entrar. I es
matriculen al setembre”. 

La mateixa situació s'ha viscut
amb el cicle superior d'Artista
Faller i construcció
d'escenografies. També en aquest
cas, un missatge llançat des del

centre va alçar la veu d'alarma. Però tampoc és cert, ja
que el cicle impartirà el segon any aquest curs i iniciarà
un de nou de primer.

AGROECOLÒGICA I ARTISTA FALLER, A PEL SEGON CURS

text NATÀLIA SANZ

seva ideologia en l’estat de dret –el defensen amb
passió perquè en realitat aquest estat de dret
concret defensa la seva manera de pensar i
d’entendre la societat- fan trampa. I ho fan perquè
tenen les cartes a favor.

Ara ens queda tancar aquest petit recorregut tot
apuntant què es pot fer per trencar aquesta visió
immobilista i interessada d’un estat de dret com una
realitat cosificada. Si m’ho permeteu, en la propera
entrega en dic alguna cosa.

Llibertat presos polítics.  

ve de la pàgina anterior
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Aquesta setmana he vist la nova televisió
valenciana. M’ha sorprés especialment trobar
valencians que pareixen persones. No han
comparegut aquells individus i indivídues que es
passaven el dia cridant i insultant a tot allò que es
movia. Ara han aparegut persones. Increïble. Però,
a més, parlen amb respecte i coneixement. Res a
veure amb el triomfalisme cretí de l’època anterior.
Res a veure amb el vòmit que regurgitava la
pantalla valenciana precedent. Al dial valencià
surten persones com la majoria de les que tractem
a diari. Insisteixo, persones. Fan música, cuinen,
treballen, compren encisams i es tracten amb
educació. Inclús hi ha acreditats professionals dels
seus respectius oficis entre els valencians que hi
apareixen.

Malgrat això, la nova televisió torna a nàixer amb
els dies comptats. Només cal conéixer la part
política que va desmuntar l’anterior. D’aquest tema,
m’agrada sobretot escoltar l’alcalde de Peníscola
Andrés Martínez. Primer, perquè és dels polítics
comarcals més fidels a l’argumentari del Partido.
Segon, perquè encara gasta amb els adversaris
polítics aquell to insultant del fabrisme. Que no hi ha
metges a l’Hospital de Vinaròs? Per la televisió que
ens arruïna. Que hi ha fam al món? Pels diners d’À
Punt. Està clar que amb algun argument han
d’opositar, però tal vegada l’exemple de la gestió de
Canal 9 els recomanaria més discreció. En canvi,
com a guionistes televisius hi ha motius sobrats per
a que traguen pit. Els seus sumaris judicials
contenen molts dels gèneres del manual televisiu:
des d’absurdes sitcoms a telenovel·les per plorar.
També inclouen algun concurs clàssic com el Precio
Justo dels robatoris perpetrats. O, sense dubte, el
producte estrella de l’entreteniment patri: ‘Per vint-i-
cinc pessetes la resposta, digue’ns noms de casos
aïllats. 1,2,3, a respondre Don Andrés’.   

À PUNT

text J. GUILLEM

El decorat d’aquest escenari em sembla que el
tenim prou definit: aquella idea d’un sistema polític
que es fonamenta –com diu Locke- en el
parlamentarisme i la separació de poders com a
millor model per a garantir uns drets bàsics a tots
els individus que formen la societat i que Marx ens
alerta –com a bon filòsof de la sospita que és- de
les trampes que amaga la suposada neutralitat de
les lleis bàsiques i dels mecanismes del poder
político-judicial, una mirada dinàmica, rica i viva
–com la d’Stuart Mill- per entendre que és molt
important anar guanyant espais de drets garantits
per a tothom però essent conscients que aquesta
lluita ha de ser persistent –i potser inacabable-
perquè aquesta garantia de drets veritablement
universals -si  la garantia és autèntica i no es queda
en el paper massa sovint ben mullat- ha de superar
resistències  -de tot tipus: ideològiques,
econòmiques, de la força de certes tradicions, de
lògiques de poder molt arrelades, etc.- que
s’emparen, s’atrinxeren, en l’argument que el marc
legal actual, l’estat de dret –el de cada país i de
cada moment històric  que disposa d’un sistema de
democràcia representativa instaurada- representa
un estat garantista de drets per a tothom i, en
conseqüència, defensable amb totes les eines
possibles –fins i tot amb aquelles que poden
vulnerar el propi estat de dret que suposadament
defensen- davant de qualsevol actuació que
entenen com un atac, com una agressió.

Sembla ben clar, doncs, que les persones i les
opcions polítiques que avui a l’Estat espanyol
justifiquen i legitimen la repressió i la retallada brutal
de la llibertat d’expressió -els  empresonaments
amb condicions que vulneren els drets fonamentals
de persones per defensar les seves idees polítiques
i de cantants que expressen el que els dóna la
gana, la prohibició d’obres d’art de diversos
gèneres, l’actuació policial violenta contra persones
que cometen el “greu delicte” de voler votar l’1
d’octubre  o de protestar per unes obres ferroviàries
a Múrcia, etc., etc.- cauen de manera més o menys
conscient o inconscient  en una trampa ideològica i
dialèctica que vol ignorar, com a mínim,  quatre
aspectes essencials. Apuntem-los.

En primer lloc, tot estat de dret –tot  conjunt de
drets i deures bàsics de la ciutadania d’un estat,
garantits per uns poders que es renoven i per uns
estaments independents- es concreta en un corpus
legislatiu específic –en el cas espanyol en la
Constitució de 1978 i en tot allò que la desplega, és
clar- que és un producte sempre històric i
necessàriament interpretable. La concreció d’uns

drets, d’uns preceptes legals, sempre demana
d’una mirada tècnica i política que els  materialitzi,
els faci efectius i reals. I això, evidentment, s’obre a
diverses interpretacions. Els propis experts en la
Constitució espanyola  defensen criteris diferents. I,
és clar, des de diverses posicions ideològiques
també.

En segon lloc, és d’un simplisme interessat
considerar que tot el que està escrit en el paper –la
separació de poders, la garantia de drets bàsics per
a tothom en règim d’igualtat, etc.- ja és una realitat
pel simple fet que està escrit, que està regulat. A
l’Estat espanyol, per exemple, la separació entre el
legislatiu i l’executiu és una mica de broma –i quan
hi ha majories absolutes és una simple
escenificació-, negar la connexió entre poder polític
i alts membres del poder judicial és una mica cínic
–qui designa els membres del Tribunal
Constitucional?-, la certesa de les portes giratòries
és innegable, l’afirmació que la justícia és igual per
a tothom fa riure si no fos que fa plorar, etc.

En tercer lloc, qualsevol concreció d’estat de dret
–de vegades sembla que aquesta idea sigui quasi
metafísica i, en realitat, no és res més que la
concreció de les regles bàsiques d’un joc polític en
una societat determinada- legitima actuacions que
dins el marc concret són legals però que no cal ser
massa revolucionari per entendre que són
profundament injustes. Dos exemples: els
desnonaments –que arrosseguen vergonyosament
a la desesperació i al suïcidi a moltes persones- és
un acte perfectament legal o la repugnant
justificació de la sentència de la manada –plena a
vessar d’un patriarcalisme  infecte- s’ajusta
perfectament a aquest estat de dret que alguns
defensen com a veritat eterna i absoluta.

I, en  fi, en quart lloc –i potser aquesta és la
trampa més gran que fan els defensors apassionats
d’aquest estat de dret que ho justifica quasi tot- és
el fet de no voler  entendre que un cos legal concret
–que sempre és el  resultat d’un joc polític concret-
s’ha de contrastar constantment amb  els drets
humans més generals i bàsics per anar veient com
els fan realitat. No es tracta de quedar-se content
amb el fet que en el paper es digui que determinats
drets estan garantits sinó que cal analitzar, criticar i
transformar tots els marcs jurídics i els mecanismes
polítics i judicials que els han de fer reals. L’estat de
dret no és un comodí, doncs, per justificar
qualsevol cosa sinó que ha de ser el marc del joc
polític que permeti, d’una manera sempre viva i per
això necessàriament contradictòria i conflictiva,
anar guanyant i consolidant espais de llibertat i de
dignitat per a tothom.

En definitiva, sembla clar que els qui amaguen la

Sobre l’estat de dret (3a part)

text JOAN HERAS

Fronteres

CORC
Au vés, fuig d'aci!
No veus que soc un bort?
Què més done el que faci?
El teu, no és el meu port.

Deixa de tocar-me els ous.
Fes la teua i ves-te'n.
Els teus Ulls son clous.
Fot el camp i ves-te'n.

Vaig com vull!
Tinc per paraula respecte,
per futur l'avui,
i en el cor tinc l'aspecte.

Ves-hi a fer la mà.
Tu que em traus de polleguera,
jo hi busque un nou demà.
Tu surts de la claveguera.

Sé que no em pots parir,
i reviscola la meua anima.
El materialisme és el teu patir,
tinc humilitat per qui s'arrima.

Però en tu no puc.
Ets la ronya dels poderosos,
ets el neguit que duc,
fuig! O em desfaré a trossos.

Si flores cuc, series corc,
que rossega la fusta verda.
Si fores bestiola, series porc,
i eres així! Una merda.

Au! Deixa'm tranquil.
Ves-te'n amb els falcons,
no busques un nou inútil,
i deixa de tocar els collons.

text PATRICI GIL Racó poètic

CONTACTA AMB  

“LA VEU DE BENICARLÓ”

twitter: @Elstafaners  

mail: veubenicarlo@gmail.com
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EL BENICARLÓ UNDERGROUND

El tema del tema (1)
Llegim la notícia als mitjans de la

Comunidá-da-dada-daaa! que
"quasi setanta municipis se queden
sense col·legis públics en castellà".
Algun xiquet o xiqueta deixarà
d'aprendre el castellà? No, home,
no! El castellà continuarà igual que
sempre però el valencià tindrà una mica més de
suport. A vore, si en este país el castellà ho domina
tot, ¿no és lògic que s'intente que el valencià,
encara que siga mínimament, li arribe una mica a la
sola de la sabata? Feu la prova: amolleu un conill al
camí la Mar, de Iecla per amunt, i aneu a buscar-lo
una setmana després i mireu quina llengua parla.
Ens juguem un braç que, igual que les xiques
aquelles, al julivert li dirà perejil. I clar, a partir de
l'alarmisme interessat que han fet alguns mitjans de
comunicació amb el tema, ja ha sortit tota la caverna
mediàtica ultra a vore qui la diu més grossa. Ja
tornen a tirar de veta amb la batalla de la llengua de
manera interessada per mirar de traure rèdit polític.
Continuem amb allò del "hablemos valenciano"! No
hi ha solució! No ens enganyem, si fora per la dreta
cavernícola als valencianoparlants ja ens haurien
enviat a tots a la foguera. Però ja parlem massa, així
que, com cantava el clàssic: A casa me voy/ para
que no caiga/ en ninguna tentación. 

Ús fraudulent de targetes 
Certament, els nostres policies, de vegades,

s’han de trobar en situacions que deuen posar a
prova la seua resiliència davant del comportament
incívic d'alguns ciutadans. Ací podem llegir, en un
dels seus registres, el que comentem: "08:03
Vehículo estacionado en zona reservada para
personas con movilidad reducida utilizando una
tarjeta con titular fallecido. Se inmoviliza el vehículo
para identificar al conductor instruyendo
posteriormente diligencias por uso fraudulento de
documentación". Si ja cal tenir la cara ben dura per
utilitzar una targeta de discapacitats per aparcar el
cotxe quan no ho eres, fer-ho amb la d'una persona
difunta és simplement arribar al més baix de
l’escala! On anirem a parar, si ja ni respecte pel
morts tenim! La multa és poc el que es mereix el o
la culpable.

Ayudar y proteger... fins a un punt!
No, si ja ho diem, estan per a servir la ciutadania

els nostres municipals. I si no, llegiu a continuació el
que ens diuen en una altre informe: "20:31 Avería en

la barrera de salida en el parking de
la Plaza Constitución colaborando la
Patrulla con los conductores". No
sabem exactament en què va
consistir la dita ajuda als
conductors, si en regular el trànsit
perquè no s'amuntegaren els
vehicles a la sortida o ajudant a
pujar i baixar la barrera. De tota
manera, allò no ho té en concessió

una empresa privada? Doncs, fàcil, deixen la
barrera alçada, com ho fan als peatges quan volen
anar més de pressa, o en els pàrquings d'algunes
empreses de grans superfícies, posen una persona
de la pròpia empresa replegant els tiquets... i
assumpte solucionat. Tot i que es d'agrair l'ajuda, a
no ser que li haguera caigut al damunt la barrera a
algú, els nostres policies tenen altres feines més
importants que fer de porters, no? 

Gurtelàndia
Va, canviem de tema, tot i que no deixem la casa

gran. Es nota que s'apropen les votades i tots
comencen a esmolar els seus estris per tallar el
bacallà. Bé, el bacallà o el que no és precisament
bacallà, veient com es passen tovalles entre PSOE
i PP arran del Gurtelito benicarlando. Sí, sembla que
ací també ens ha escatxillat la branca valenciana de
la trama. Doncs això, que diuen els socialistes que
si el PP hauria de donar explicacions pel fet que
Benicarló surt als papers de la sentència com a
beneficiari d'un acte del 16/01/2017 que, i ho posem
literal, que no volem malentesos "...esos servicios
se abonaron también fuera del circuito legal del
dinero y no se contabilizaron...". Curiosa definició la

text LA COLLA DE TAFANERS

que fan els jutges: "fuera del circuito legal del
dinero" per dir que el dit acte es va pagar amb allò
que tots coneixem com a diner negre, black, sota
mà, sense factura... No res, que algun pèl del
Bigotes sembla que també va caure per ací i algú no
el va vore passar. Com els pèls se’ls enduu l’aire...

Tambors de guerra
De tota manera, poc li ha costat al PP local

apuntar-se a la baralla amenaçant, bé, afirmant per
a ser més exactes, que "...va a proceder de manera
inmediata a interponer las oportunas aciones
legales", suposem, contra el PSOE benicarlando o
el seu secretari general. Trobem que han començat
la campanya molt enjorn, no? Si a la primera de
canvi ja trauen l'artilleria pesada, sobretot si tenim
en compte que a la sentència surt com a tal l'acte
del PP a Benicarló, si la cosa no estiguera tan
clara... ja ens podem anar preparant que després
sortiran amb els míssils, els drons i tot el que
tinguen a mà. Ai, que poc els costa embolicar-se en
ximpleries. Xeic, si la sentència diu que l'empresa
del bigotes va pagar l'acte el PP a Benicarló, serà
que és cert, no? Que la responsabilitat és diluïda,
doncs també, però el fet és el que és!

Les tribulacions del líder Ciudadano
I mentrestant tenim el regidor Martí preguntant-se

si val la pena seguir lluitant per a millorar el món.
Suposem que deia ser un moment de debilitat
melancòlica, de baixa moral, de cansament polític...

veient com el xoc dels dos partits més grans del
consistori no deixa vore la veritable funció dels
polítics locals i la d'ell en particular. Certament,
quina pena fa que els servidors públics no estiguen
pel que interessa a la gent: resoldre els seus
problemes quotidians. Quanta raó té! Ara que
Ciudadanos està a la cabesa de la política mundial
que vol millorar el món (valga la redundància)... I
ara que tot apunta  que ell anirà a les llistes
autonòmiques és normal que li tremolen les cames.
A Churchill mateix li haurien fet figa davant de tanta
responsabilitat. Ànim Martí, vénen temps de sang,
suor i llàgrimes!

El tema del tema (2)
I per tancar esta setmana la secció, com no podia

ser d'una altra manera i perquè pugueu ampliar la
col·lecció de postals dels carrers benicarlandos, vos
ensenyem un retrat del natural on podreu apreciar
una certa composició artística. Ja poden cantar
missa (en sentit metafòric, és clar) a l’oficina de les
denúncies incíviques que van dir que havia posat en
marxa el govern municipal, que ja estem nosaltres
per recordar-los que totes estes coses queden molt
bé al paper, bé millor dit al web de l'Ilustrísimo, però
que la realitat, per desgràcia, s'entesta a demostrar
que encara estem molt lluny de passar per la
comptadora. Doncs això, si no volíem caldo, dos
tasses! Mireu quin carregament d'utensilis i demés
estris i brossa que ha dipositat algú a la vorera
després de reformar-se la casa. La pica vella, els
poals, el cartró de les manises, els fregalls, la
cortina de la dutxa... una falla! Com hem dit, i
seguirem dient-ho per desgràcia, continuarem. És el
que hi ha!

ve de la pàgina anterior
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que fan els jutges: "fuera del circuito legal del
dinero" per dir que el dit acte es va pagar amb allò
que tots coneixem com a diner negre, black, sota
mà, sense factura... No res, que algun pèl del
Bigotes sembla que també va caure per ací i algú no
el va vore passar. Com els pèls se’ls enduu l’aire...

Tambors de guerra
De tota manera, poc li ha costat al PP local

apuntar-se a la baralla amenaçant, bé, afirmant per
a ser més exactes, que "...va a proceder de manera
inmediata a interponer las oportunas aciones
legales", suposem, contra el PSOE benicarlando o
el seu secretari general. Trobem que han començat
la campanya molt enjorn, no? Si a la primera de
canvi ja trauen l'artilleria pesada, sobretot si tenim
en compte que a la sentència surt com a tal l'acte
del PP a Benicarló, si la cosa no estiguera tan
clara... ja ens podem anar preparant que després
sortiran amb els míssils, els drons i tot el que
tinguen a mà. Ai, que poc els costa embolicar-se en
ximpleries. Xeic, si la sentència diu que l'empresa
del bigotes va pagar l'acte el PP a Benicarló, serà
que és cert, no? Que la responsabilitat és diluïda,
doncs també, però el fet és el que és!

Les tribulacions del líder Ciudadano
I mentrestant tenim el regidor Martí preguntant-se

si val la pena seguir lluitant per a millorar el món.
Suposem que deia ser un moment de debilitat
melancòlica, de baixa moral, de cansament polític...

veient com el xoc dels dos partits més grans del
consistori no deixa vore la veritable funció dels
polítics locals i la d'ell en particular. Certament,
quina pena fa que els servidors públics no estiguen
pel que interessa a la gent: resoldre els seus
problemes quotidians. Quanta raó té! Ara que
Ciudadanos està a la cabesa de la política mundial
que vol millorar el món (valga la redundància)... I
ara que tot apunta  que ell anirà a les llistes
autonòmiques és normal que li tremolen les cames.
A Churchill mateix li haurien fet figa davant de tanta
responsabilitat. Ànim Martí, vénen temps de sang,
suor i llàgrimes!

El tema del tema (2)
I per tancar esta setmana la secció, com no podia

ser d'una altra manera i perquè pugueu ampliar la
col·lecció de postals dels carrers benicarlandos, vos
ensenyem un retrat del natural on podreu apreciar
una certa composició artística. Ja poden cantar
missa (en sentit metafòric, és clar) a l’oficina de les
denúncies incíviques que van dir que havia posat en
marxa el govern municipal, que ja estem nosaltres
per recordar-los que totes estes coses queden molt
bé al paper, bé millor dit al web de l'Ilustrísimo, però
que la realitat, per desgràcia, s'entesta a demostrar
que encara estem molt lluny de passar per la
comptadora. Doncs això, si no volíem caldo, dos
tasses! Mireu quin carregament d'utensilis i demés
estris i brossa que ha dipositat algú a la vorera
després de reformar-se la casa. La pica vella, els
poals, el cartró de les manises, els fregalls, la
cortina de la dutxa... una falla! Com hem dit, i
seguirem dient-ho per desgràcia, continuarem. És el
que hi ha!

ve de la pàgina anterior



OPINIÓ

la veu de Benicarló                                                                                                                            pàgina 9pàgina 12  la veu de Benicarló 

OPINIÓ

Aquesta setmana he vist la nova televisió
valenciana. M’ha sorprés especialment trobar
valencians que pareixen persones. No han
comparegut aquells individus i indivídues que es
passaven el dia cridant i insultant a tot allò que es
movia. Ara han aparegut persones. Increïble. Però,
a més, parlen amb respecte i coneixement. Res a
veure amb el triomfalisme cretí de l’època anterior.
Res a veure amb el vòmit que regurgitava la
pantalla valenciana precedent. Al dial valencià
surten persones com la majoria de les que tractem
a diari. Insisteixo, persones. Fan música, cuinen,
treballen, compren encisams i es tracten amb
educació. Inclús hi ha acreditats professionals dels
seus respectius oficis entre els valencians que hi
apareixen.

Malgrat això, la nova televisió torna a nàixer amb
els dies comptats. Només cal conéixer la part
política que va desmuntar l’anterior. D’aquest tema,
m’agrada sobretot escoltar l’alcalde de Peníscola
Andrés Martínez. Primer, perquè és dels polítics
comarcals més fidels a l’argumentari del Partido.
Segon, perquè encara gasta amb els adversaris
polítics aquell to insultant del fabrisme. Que no hi ha
metges a l’Hospital de Vinaròs? Per la televisió que
ens arruïna. Que hi ha fam al món? Pels diners d’À
Punt. Està clar que amb algun argument han
d’opositar, però tal vegada l’exemple de la gestió de
Canal 9 els recomanaria més discreció. En canvi,
com a guionistes televisius hi ha motius sobrats per
a que traguen pit. Els seus sumaris judicials
contenen molts dels gèneres del manual televisiu:
des d’absurdes sitcoms a telenovel·les per plorar.
També inclouen algun concurs clàssic com el Precio
Justo dels robatoris perpetrats. O, sense dubte, el
producte estrella de l’entreteniment patri: ‘Per vint-i-
cinc pessetes la resposta, digue’ns noms de casos
aïllats. 1,2,3, a respondre Don Andrés’.   

À PUNT

text J. GUILLEM

El decorat d’aquest escenari em sembla que el
tenim prou definit: aquella idea d’un sistema polític
que es fonamenta –com diu Locke- en el
parlamentarisme i la separació de poders com a
millor model per a garantir uns drets bàsics a tots
els individus que formen la societat i que Marx ens
alerta –com a bon filòsof de la sospita que és- de
les trampes que amaga la suposada neutralitat de
les lleis bàsiques i dels mecanismes del poder
político-judicial, una mirada dinàmica, rica i viva
–com la d’Stuart Mill- per entendre que és molt
important anar guanyant espais de drets garantits
per a tothom però essent conscients que aquesta
lluita ha de ser persistent –i potser inacabable-
perquè aquesta garantia de drets veritablement
universals -si  la garantia és autèntica i no es queda
en el paper massa sovint ben mullat- ha de superar
resistències  -de tot tipus: ideològiques,
econòmiques, de la força de certes tradicions, de
lògiques de poder molt arrelades, etc.- que
s’emparen, s’atrinxeren, en l’argument que el marc
legal actual, l’estat de dret –el de cada país i de
cada moment històric  que disposa d’un sistema de
democràcia representativa instaurada- representa
un estat garantista de drets per a tothom i, en
conseqüència, defensable amb totes les eines
possibles –fins i tot amb aquelles que poden
vulnerar el propi estat de dret que suposadament
defensen- davant de qualsevol actuació que
entenen com un atac, com una agressió.

Sembla ben clar, doncs, que les persones i les
opcions polítiques que avui a l’Estat espanyol
justifiquen i legitimen la repressió i la retallada brutal
de la llibertat d’expressió -els  empresonaments
amb condicions que vulneren els drets fonamentals
de persones per defensar les seves idees polítiques
i de cantants que expressen el que els dóna la
gana, la prohibició d’obres d’art de diversos
gèneres, l’actuació policial violenta contra persones
que cometen el “greu delicte” de voler votar l’1
d’octubre  o de protestar per unes obres ferroviàries
a Múrcia, etc., etc.- cauen de manera més o menys
conscient o inconscient  en una trampa ideològica i
dialèctica que vol ignorar, com a mínim,  quatre
aspectes essencials. Apuntem-los.

En primer lloc, tot estat de dret –tot  conjunt de
drets i deures bàsics de la ciutadania d’un estat,
garantits per uns poders que es renoven i per uns
estaments independents- es concreta en un corpus
legislatiu específic –en el cas espanyol en la
Constitució de 1978 i en tot allò que la desplega, és
clar- que és un producte sempre històric i
necessàriament interpretable. La concreció d’uns

drets, d’uns preceptes legals, sempre demana
d’una mirada tècnica i política que els  materialitzi,
els faci efectius i reals. I això, evidentment, s’obre a
diverses interpretacions. Els propis experts en la
Constitució espanyola  defensen criteris diferents. I,
és clar, des de diverses posicions ideològiques
també.

En segon lloc, és d’un simplisme interessat
considerar que tot el que està escrit en el paper –la
separació de poders, la garantia de drets bàsics per
a tothom en règim d’igualtat, etc.- ja és una realitat
pel simple fet que està escrit, que està regulat. A
l’Estat espanyol, per exemple, la separació entre el
legislatiu i l’executiu és una mica de broma –i quan
hi ha majories absolutes és una simple
escenificació-, negar la connexió entre poder polític
i alts membres del poder judicial és una mica cínic
–qui designa els membres del Tribunal
Constitucional?-, la certesa de les portes giratòries
és innegable, l’afirmació que la justícia és igual per
a tothom fa riure si no fos que fa plorar, etc.

En tercer lloc, qualsevol concreció d’estat de dret
–de vegades sembla que aquesta idea sigui quasi
metafísica i, en realitat, no és res més que la
concreció de les regles bàsiques d’un joc polític en
una societat determinada- legitima actuacions que
dins el marc concret són legals però que no cal ser
massa revolucionari per entendre que són
profundament injustes. Dos exemples: els
desnonaments –que arrosseguen vergonyosament
a la desesperació i al suïcidi a moltes persones- és
un acte perfectament legal o la repugnant
justificació de la sentència de la manada –plena a
vessar d’un patriarcalisme  infecte- s’ajusta
perfectament a aquest estat de dret que alguns
defensen com a veritat eterna i absoluta.

I, en  fi, en quart lloc –i potser aquesta és la
trampa més gran que fan els defensors apassionats
d’aquest estat de dret que ho justifica quasi tot- és
el fet de no voler  entendre que un cos legal concret
–que sempre és el  resultat d’un joc polític concret-
s’ha de contrastar constantment amb  els drets
humans més generals i bàsics per anar veient com
els fan realitat. No es tracta de quedar-se content
amb el fet que en el paper es digui que determinats
drets estan garantits sinó que cal analitzar, criticar i
transformar tots els marcs jurídics i els mecanismes
polítics i judicials que els han de fer reals. L’estat de
dret no és un comodí, doncs, per justificar
qualsevol cosa sinó que ha de ser el marc del joc
polític que permeti, d’una manera sempre viva i per
això necessàriament contradictòria i conflictiva,
anar guanyant i consolidant espais de llibertat i de
dignitat per a tothom.

En definitiva, sembla clar que els qui amaguen la

Sobre l’estat de dret (3a part)

text JOAN HERAS

Fronteres

CORC
Au vés, fuig d'aci!
No veus que soc un bort?
Què més done el que faci?
El teu, no és el meu port.

Deixa de tocar-me els ous.
Fes la teua i ves-te'n.
Els teus Ulls son clous.
Fot el camp i ves-te'n.

Vaig com vull!
Tinc per paraula respecte,
per futur l'avui,
i en el cor tinc l'aspecte.

Ves-hi a fer la mà.
Tu que em traus de polleguera,
jo hi busque un nou demà.
Tu surts de la claveguera.

Sé que no em pots parir,
i reviscola la meua anima.
El materialisme és el teu patir,
tinc humilitat per qui s'arrima.

Però en tu no puc.
Ets la ronya dels poderosos,
ets el neguit que duc,
fuig! O em desfaré a trossos.

Si flores cuc, series corc,
que rossega la fusta verda.
Si fores bestiola, series porc,
i eres així! Una merda.

Au! Deixa'm tranquil.
Ves-te'n amb els falcons,
no busques un nou inútil,
i deixa de tocar els collons.

text PATRICI GIL Racó poètic

CONTACTA AMB  

“LA VEU DE BENICARLÓ”

twitter: @Elstafaners  

mail: veubenicarlo@gmail.com
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La ciutat ja compta amb dos platges destinades
a poder anar-hi amb mascotes, una a la zona
d'Aiguadoliva i l'altra a la desembocadura del
Barranquet. Aquests espais es troben subjectes a
una normativa reguladora especial que en marca
l'ús i el manteniment.

La regidora de Turisme, Rosana Marzá, i el regidor
de Medi Ambient, Ximo Bueno, han visitat les dos
platges per a animals domèstics que s'han habilitat a
Benicarló: la d'Aiguadoliva, una platja de pedres d'uns
100 metres i més allunyada del centre de la ciutat, i la
de la desembocadura del Barranquet, una zona
d'arena d'entre 200 i 300 metres més propera al centre
urbà.

Marzá s'ha mostrat satisfeta perquè Benicarló
compte amb aquests dos nous espais i ha destacat
que «gràcies a què les zones triades no es trobaven
massificades de gent, eren un lloc ideal per a instal·lar
aquest tipus de platja». Marzá ha remarcat que
«habilitar aquests espais respon a una demanda
ciutadana i, com que a les platges amb banderes
blaves està prohibit anar amb animals, hem buscat
unes altres ubicacions».

Per la seua banda, Bueno ha recordat que «érem
conscients de la demanda d'aquestes platges, però
abans de poder habilitar-les vam haver de posar en

marxa la normativa reguladora». El regidor de Medi
Ambient ha remarcat que «aquestes platges no són
d'ús exclusiu per a animals domèstics, per la qual cosa
els propietaris dels animals han de ser curosos i
respectar la gent que no va amb animals però que
també té dret a utilitzar aquestes platges».

Tant la platja d'Aiguadoliva com la del Barranquet
estan subjectes a una normativa regulada que les
diferencia de les platges que no estan habilitades per
a mascotes. En concret, aquests espais requereixen
d'un tractament especial, per la qual cosa contenen
papereres per a recollir els excrements dels animals i
un servei de neteja específic, que intensificarà el seu
treball durant l'època estival. A més, a les dos platges
també es poden llegir els rètols amb la normativa d'ús
i manteniment.

text i foto REDACCIÓ

EL BARRANQUET I AIGUADOLIVA, PLATGES PER A GOSSOS

La contaminació per microplàstics, que
representen el 95% dels residus que suren en
les aigües marines, la sobrepesca i la
vulnerabilitat dels cetacis focalitzen l'atenció
dels associacions conservacionistes, molt
sensibles a un fenomen, el de la conservació
dels oceans i mars, que cada vegada preocupa
més. 

Precisament aquest divendres l'associació WWF
ha publicat un informe que assenyala que a Europa
només es recicla un terç de les 27 milions de tones
de residus de plàstic que es produeixen cada any i
la meitat d'aquest material acaba en els abocadors.

L'informe apunta també que Espanya és el segon
país per darrere de Turquia que més residus de
plàstic aboca al Mediterrani, un mar que suporta un
increment de microplàstics en les seues aigües de
fins al 40% cada any a causa del turisme.

Segons dades de Nacions Unides, cada any es
produeixen més de 400 milions de tones de plàstic
en el món i només un 9% dels desaprofitaments
produïts són reciclats.

En aquest sentit, l'organització Greenpeace ha
recordat que cada any acaben en els mars i els
oceans al voltant de vuit milions de tones d'aquest
material, que suposen entre el 60 i el 80% de la
brossa marina acumulada. Aquesta ONG ha revelat
que la majoria de les mostres d'aigua i neu
arreplegades durant una recent expedició a
l'Antàrtida contenien microplàstics, la qual cosa
indica que "ni l'oceà més remot del planeta està
lliure de l'impacte nociu de l'ésser humà". Així, set
de les vuit mostres d'aigua preses de la superfície
del mar contenien micro plàstics, tals com
microfibres, igual que dos de les nou mostres
arreplegades amb una xarxa en arrossegament.

Per la seua banda, Amics de la Terra ha apel·lat
a la responsabilitat de fabricants i supermercats, als
qui ha reclamat la volta als envasos retornables i
l'eliminació del sobre envasat, entre altres mesures.
Segons aquesta ONG, la situació és "alarmant", ja
que es calcula que a dia d'avui ja hi ha 150 milions
de tones de residus plàstics en els oceans i, si
seguim consumint al ritme actual, en 2050 hi haurà
més plàstics que peixos a la mar.

ESPANYA, SEGON PAÍS QUE MÉS PLÀSTICS ABOCA AL MEDITERRANI DESPRÉS DE TURQUIA

text  REDACCIÓ

Continua obert a Benicarló el termini d'admissió
d'alumnat per a la FP de Producció Agroecològica.
La titulació de grau mitjà és l'única en aquesta
especialitat que s'imparteix a la
província de Castelló i des del
centre han garantit que aquest
curs pròxim s'impartirà el segon
curs amb els alumnes que han
iniciat la formació enguany, i un
primer curs. De moment,
segons expliquen des del centre
“només hi ha quatre admesos
formalment” perquè la resta de
sol·licituds han arribat fora de
termini. Amb ells s'ha conformat
una llista d'espera “que
s'avisarà perquè vinguen a
matricular-se al mes de
setembre”. 

Benicarló es va sorprendre quan la passada setmana
es va llançar un Whatsapp des del centre demanant
alumnes. Immediatament es va córrer la veu anunciant

que es tancava el cicle encara que “res més lluny de la
realitat. Sí que és cert que només hi ha quatre admesos
formalment perquè la resta de sol·licituds van arribar
fora de termini, però el cicle continuarà impartint-se”.
L'any passat, catorze alumnes van iniciar la seua

formació en Agroecologia. I
enguany, s'espera que la xifra
siga similar. De fet, des del centre
reconeixen que “és una situació
que es repeteix moltes vegades
en diferents cicles. Quan s'obri el
termini d'admissió, molts dels
alumnes interessats encara no
han finalitzat l'ESO, que és
requisit per a entrar. I es
matriculen al setembre”. 

La mateixa situació s'ha viscut
amb el cicle superior d'Artista
Faller i construcció
d'escenografies. També en aquest
cas, un missatge llançat des del

centre va alçar la veu d'alarma. Però tampoc és cert, ja
que el cicle impartirà el segon any aquest curs i iniciarà
un de nou de primer.

AGROECOLÒGICA I ARTISTA FALLER, A PEL SEGON CURS

text NATÀLIA SANZ

seva ideologia en l’estat de dret –el defensen amb
passió perquè en realitat aquest estat de dret
concret defensa la seva manera de pensar i
d’entendre la societat- fan trampa. I ho fan perquè
tenen les cartes a favor.

Ara ens queda tancar aquest petit recorregut tot
apuntant què es pot fer per trencar aquesta visió
immobilista i interessada d’un estat de dret com una
realitat cosificada. Si m’ho permeteu, en la propera
entrega en dic alguna cosa.

Llibertat presos polítics.  

ve de la pàgina anterior
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Puto estiu, 

Enguany t'agraeixo que hages
tardat un mesot més a vindre.
Recordo el maig del 2017 com un
malson en què els gotellots de suor
em regalimaven pel clatell quan jo
encara anava en màniga llarga. Jo,
tan clàssic, que sempre havia
presumit de dur rebequeta fins la
vespra de sant Pere. Ahir mateix
segons el calendari i ja fa més d'una
setmana segons els telenotícies has
passat novament a formar i ser el
principal motiu del meu malestar vital.
Fa alguns estius Josi Ganzenmüller
en un dels seus refrescants (tant com
podia, l'home) programes de ràdio
reproduïa un passatge em penso que de La noche
de la Iguana on un personatge deia que «en verano
la gente se mata más», o una cosa així. Jo el
comprenia aquell home perquè estic ara mateix
irascible, agressiu, colèric fins i tot. 

Algú em dirà que soc un exagerat, però no, no.
Tots els remeis que la humanitat em pot
proporcionar per tal d'assossegar-me tenen més
inconvenients que avantatges. Em diuen, vés a la
platja, home, que la briseta de la vora de la mar és
d'allò més bona! Sí, no ho nego, però jo sé que a
qualsevol persona decent l'arena de la platja
l'esmusse. O no? O hi ha algú al món que li agrade
menejar els peus dels dits i fregar-se amb aquell
espart? Si vaig a la mar Xica, em molesten les
pedres; si vaig al Morrongo no trobo mai lloc i si vaig
a la Caracola hi ha tossos que en comptes de sorra
hi ha directament grava. Encara m'insisteixen:
doncs posa't a l'aigua. L'aigua diu? Allí que qui més
qui menys només entra deixa anar per baix tot el
que s'ha begut en una setmana? Allí, que et pot
picar una medusa d'eixes i deixar-te catalèptic? Allí,
que a migdia l'aigua si tot va bé sembla un llac de
pixarrades? Calla, calla! 

Sé que també està la possibilitat de passar el dia
en algun establiment d'aqueixos que tenen aire
condicionat. Fins i tot, si es tracta d'un supermercat
hi ha la zona VIP de la nevera dels iogurts. Ho he
fet en alguna ocasió, però, ai, la gola se n'ha
ressentit i pitjor, ha sigut pitjor. 

Uns altres m'amollen, sobretot, no te n'oblides
d'hidratar-te. Beu aigua, molta aigua. Sí, i què més?
La millor aigua que he begut en la meua vida no
tenia gust de res. Això la millor, perquè unes altres
m'evoquen (no n'he begut mai directament encara,
però no ho descarto amb aquesta calor) el lleixiu,
unes altres les trobo molles..., i, a més, beure aigua
és de molt desgraciats. A mi em lleva la calor la
cervesa, però a la quarta ja no sóc jo. I torno a
tindre més calor encara i, no sé per què, em marejo.  

Si fóra ric m'agradaria fer com feien la senyora
Rosa Font en pas descanse i el seu marit, que quan
començava a apretar la calor se n'anaven a les
Canàries i gaudien de la primavera atlàntica.
Primavera todo el año. Això vull jo, això. 

De jovenet tenia ganes que vosté, puto estiu,
vinguera. No anava a escola, els pares em
deixaven sortir una mica més i de seguida venien
festes d'agost i una tronada l'enviava, sí, a vosté
puto estiu, a fer punyetes. Allò es podia resistir.
Però açò no, açò no. Ara el dia de sant Gregori ja
ens amenaça i ens acompanya fins el dia de Tots
Sants. A les Espanyes deien que «por Todos los
Santos, los campos blancos». I ja veu, ací anem a
fer la visita al cementeri en cos de camisa. 

Quina ràbia tinc, quin mal viure estos cinc mesos.
Vosté i el seu canvi climàtic acabaran amb mi. I, per
desgràcia, amb la resta de la Humanitat decent que
encara quedem al món. 

PS. A l'estiu tot lo món viu. Sí, però com?

CARTA A... L'ESTIU

text  EL LECTOR Un total de 21 centres escolars i 3.655 alumnes de
la comarca del Maestrat participen en la campanya A
menjar sa! que fomenta el consum de fruites i
hortalisses entre l'alumnat d'educació infantil i
primària dels centres escolars de la Comunitat
Valenciana. La llista completa de centres i el material
pedagògic es pot consultar a la pàgina web
www.agroviva.org

Alhora que s'efectua un repartiment de fruites i
hortalisses de proximitat i temporada; en fresc i quarta
gamma, es duen a terme també mesures
d’acompanyament per a fomentar el consum i
coneixement de les fruites i hortalisses. Entre aquestes
activitats es troba la impartició de 32 tallers a la comarca
relacionats amb la temporalitat de les fruites i hortalisses
del nostre territori. El taller consisteix a muntar per part
de l'alumnat un calendari de temporada de fruites i
hortalisses de la nostra terra, qui es reparteix en grups
per a reconèixer la fruita o hortalissa mitjançant la
realització de preguntes sobre les seues
característiques: color, olor, sabor, forma, la manera de
menjar-ho, la seua biologia, la seua utilització en la
societat, etc. Amb aquesta dinàmica, el conjunt de l'aula
coneix altres característiques del producte, treballa en
grup i coopera per a endevinar el producte triat. A més,
se situa cada producte en la seua temporada, ací a la
Comunitat Valenciana, i s'inclouen productes
desconeguts per a la majoria de l'alumnat, però arrelats
en la nostra història. També es liura material de suport
que l'alumnat pot portar-se posteriorment a casa. Entre
altres coses hi ha díptics informatius amb la inclusió d'un
calendari de productes de temporada i un vocabulari de

les fruites i hortalisses amb el seu nom en castellà,
valencià i anglès i retallables amb fruites i hortalisses de
temporada i jocs perquè els menors puguen reconèixer-
les de forma fàcil.

La campanya està desenvolupada pel Institut
Valencià d'Investigació i Formació Agroambiental
(IVIFA) -fundació creada per LA UNIÓ de Llauradors-, i
s'emmarca dins del programa de distribució de fruites i
hortalisses a la Comunitat Valenciana per a aquest curs
escolar 2017-2018. Va dirigida a l'alumnat d'aquells
centres escolars que van sol·licitar en el seu moment
expressament adherir-se.

El programa està finançat amb fons públics
provinents de la Unió Europea, del Ministeri
d'Agricultura, Pesca i Alimentació i de la Conselleria
d'Agricultura, Medi Ambient, Canvi Climàtic i
Desenvolupament Rural. L'objectiu principal és el
foment del consum de fruites i hortalisses en l'alumnat
d'edats primerenques, així com millorar els seus hàbits
cap al consum de productes més saludables i, al mateix
temps, conscienciar als menors de la importància de
consumir productes locals i produïts mitjançant fórmules
mediambientalment sostenibles i respectuoses amb el
medi ambient, pretenent-se implicar també a pares,
mares i educadors.

CAMPANYA A MENJAR SA!

text NATÀLIA SANZ
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LOCAL LOCAL

APNAL Ecologistes en acció ha denunciat davant
les administracions públiques pertinents l'actuació
realitzada aquesta setmana per l'ajuntament de
Benicarló en la desembocadura del Riu Sec. A més,
ha demanat “la dimissió o cessament immediat dels
responsables públics que hagen autoritzat aquest
tipus d'agressions al litoral”. Els ecologistes han
lamentat que un any més, la desembocadura del riu
Sec de Benicarló, la seua vegetació i els seus punts
d'aigua, han sigut eliminats per maquinària pesada
a l'acció de les nefastes polítiques litorals dels
organismes públics”. Des de Apnal s'assegura que
“és un espai natural protegit per la Llei 11/1994, de
27 de desembre, d'espais naturals protegits de la
Comunitat Valenciana i pel Pla d'Acció Territorial i
Infraestructura Verda del litoral (PATIVEL)”

Malgrat açò, un any més, l'Ajuntament de
Benicarló “ha permès i potenciat que la
desembocadura del riu Sec i les seues làmines
d'aigua, siguen alterades per a preparar les platges
de cara a l'època estival. El que no està tan clar són
les raons que obliguen a destruir aquest paratge
natural protegit i important corredor verd, reconegut
pel propi PATIVEL”. En aquest sentit, han explicat
que la zona forma part d'un llit públic, que és una
zona de domini públic marítim terrestre i que “fins al
famós i controvertit Pla d'Acció Territorial
d'Infraestructura Verda Litoral de la Comunitat
Valenciana-PATIVEL, considera la zona com un
important corredor ecològic, doncs més greu ens
sembla l'alteració d'aquest espai amb o sense les

perceptives autoritzacions administratives”. Així,
han explicat que la làmina d'aigua dolça destruïda
de la desembocadura “és una important zona per al
desenvolupament de cicles vitals de nombroses
espècies d'insectes, amfibis, aus i mamífers. Són
abeuradors naturals per a aus i mamífers durant
l'estiu; són zones d'aliment per a espècies
insectívores; són zones de descans per a espècies
migratòries i aus marines (en la zona era habitual la
gavina de Audouín)”. Quan l'aigua és salobre per
l'entrada des del mar, “permetrà que es cree
vegetació típica (saladars litorals) i fomentarem la
cria de corriols i altres espècies protegides que avui
dia estan en greu recessió de les seues poblacions
per alteració dels seus hàbitats”.

Des de Apnal es considera que les
desembocadures dels rius i rambles mediterrànies
estan a la mercè dels processos naturals
d'avingudes i vessaments després de les pluges i
dels temporals marins. “De tal manera que invertir
diners públics en laminar i anivellar cordons de
graves o tapar làmines d'aigua, és un autèntic
balafiament econòmic innecessari i sense sentit.
Millor s'haguera utilitzat els diners públics a retirar
residus i brosses que alteren l'espai natural o retirar
la carretera que creua la desembocadura o zona
inundable, per a construir un pont, sense ulls, que
tinga diverses funcions bàsiques: evitar els
impactes sobre la desembocadura; eliminar zones
de risc per inundació per als ciutadans; permetre la
regeneració natural de la desembocadura;
potenciar l'educació ambiental sobre aquest espai
natural tan important; crear un accés per als
vianants sense risc inundable, etc”, han conclòs.

BENICARLÓ ARRASA LA DESEMBOCADURA DEL RIU SEC

text  REDACCIÓ

La plaça de l’Estació i la seua prolongació a
través de l’avinguda de Felipe Klein ja es troba
oberta al pas de vehicles fins al camí paral·lel a la
rambla de Cervera. El pàrquing per a vehicles també
està en servei i a hores d’ara només queda pendent
la jardineria.

Les obres de la plaça de l’Estació es troben a punt de
finalitzar i ja es poden veure sobre el terreny les
principals novetats, que serviran per millorar la imatge
de la ciutat per als visitants que arriben a través del tren
i, sobretot, per a agilitar la circulació de vehicles en la
zona, un dels principals objectius d’aquestes
actuacions.

L’alcaldessa de Benicarló, Xaro Miralles, ha remarcat
la rellevància d’aquests treballs i ha assenyalat que
«aquestes actuacions eren necessàries des de feia
molts anys, perquè ajuden a què els visitants perceben
una millor imatge de la ciutat quan arriben amb el tren».
«A més -ha destacat l’alcaldessa- els treballs han servit
per adaptar l’estació a la normativa d’accessibilitat i per
a eliminar els desnivells». «Però el més important -ha

volgut subratllat Miralles- és que hem evitat el cul-de-
sac que generava tants problemes de circulació,
especialment els caps de setmana».

A hores d’ara, la superfície de la plaça de l’Estació ja
es troba completament asfaltada i lliure dels anteriors
desnivells que dificultaven l’accés a l’estació a les
persones amb mobilitat reduïda. A més, aquesta
setmana s’enjardinarà la zona verda que s’ha habilitat a
la plaça, que servirà per establir una barrera visual
verda que ajudarà a canviar la visió dels visitants que
arriben a la ciutat a través del ferrocarril. D’altra banda,
ja es troba operatiu el nou aparcament amb capacitat
per a 40 vehicles, un espai que s’estén des de
l’esplanada de la parada d’autobús fins al propi edifici de
l’estació.

Paral·lelament, a través de les obres del Sector 11 de
circumval·lació de l’empresa IFF, s’habilitarà una altra
zona d’aparcament al llarg de la prolongació del vial
Felipe Klein fins a la rambla.

Les obres de la plaça de l’Estació tenen un
pressupost de 136.730 euros (IVA inclòs), dels quals
102.547 aniran a càrrec de la Diputació de Castelló, dins
del Pla Castelló 135.

LES OBRES DE LA PLAÇA DE L’ESTACIÓ, A PUNT DE FINALITZAR

text AB foto REDACCIÓ

2016 2018
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OPINIÓ EL TEMA

encapçalar la candidatura de Compromís, però aquesta
decisió no està ratificada encara pels òrgans de decisió
de la coalició”. El seu soci de candidatura, Josep
Barberà (ERPV), també ha manifestat el seu desig de
continuar sent el cap de llista municipal. 

Per part de l'oposició, les coses no estan tan clares.
Juan Antonio Mañá, candidat a l'alcaldia pel Partit
Popular, va assegurar que “és molt prompte encara.
Esperarem a després de l'estiu” per a prendre decisions
sobre el cap de llista”. El Partit Popular va perdre
l'alcaldia de Benicarló en passar a tenir només set
regidors. Per part de Ciudadanos, Benjamí Martí sosté
que “encara no tenim res decidit a nivell personal ni a
nivell de partit. Tampoc sabem si s'haurà de fer
primàries com l'altra vegada”. Ciudadanos va obtenir
tres regidors en les últimes municipals. 

DENÚNCIES I CONTRA DENÚNCIES

I enmig de la precampanya electoral, ha saltat la
notícia. La sentència emesa per l'Audiència Nacional
considera provat que la trama Gúrtel va pagar un acte a
Benicarló. És per açò que el secretari general del PSPV-
PSOE a Benicarló, Carlos Flos, ha lamentat que la
corrupció també haja esquitxat al Partit Popular a
Benicarló, “com confirma la sentència 3/2018 de
l'Audiència Nacional /Jutjat Central penal Nº1, peça
separada de València 1/2/6 de Gürtel, que considera
provat que en 2007 es va organitzar un acte del PP en
la localitat amb càrrec a la trama delictiva”. Segons
asseguren, els sembla un fet molt greu que “demostra
que la corrupció no era una cosa que només afectava al
PP de València, sinó que també ha afectat al PP de
Benicarló”.

“Exigim que algú del Partit Popular isca a donar
explicacions de l'ocorregut i a assumir responsabilitats”,
per “un fet gravíssim que posa d'actualitat a la nostra

localitat en negatiu”. En qualsevol cas, diu Flos, “urgeix
una disculpa a la ciutadania per part dels dirigents del
Partit Popular perquè els veïns i veïnes de Benicarló no
ens mereixem aquesta vergonya”. 

Per la seua banda el Partit Popular de Benicarló ha
anunciat que prendrà accions legals contra el PSPV
local. La causa és "l'extrema gravetat del contingut de la
nota de premsa emesa per Carlos Flos, secretari
general del PSPV-PSOE de Benicarló, i titulada: “La
trama Gürtel esquitxa al PP de Benicarló”", en la qual
demanaven responsabilitats i explicacions a l'agrupació.
És per açò que el Partit Popular de Benicarló "va a
procedir de manera immediata a interposar les
oportunes accions legals". Juan Antonio Mañá, portaveu
de la formació, assegura que “ens hem quedat
sorpresos per la nota de premsa. Sembla que el PSPV
està nerviós perquè ha d'acudir a coses sense
fonament, senyal que alguna cosa els pica”. A més,
sosté que “sembla que no han calibrat que han fet
acusacions per corrupció al PP local”. En aquest sentit
Mañá recorda que “la sentència es refereix a fets
comesos pel PP de la CV, no al PP local de Benicarló”. 

Flos s'ha defensat assegurant que “simplement hem
fet una pregunta al PP de Benicarló i els exigim que
demanen disculpes a Benicarló perquè s'ha esguitat el
nom del poble”.

ve de la pàgina anterior

La programació al voltant de la nit de Sant Joan
s’estendrà durant els dies 22, 23 i 24 de juny, amb
activitats per a tots els públics. La programació
inclou un passeig amb vaixell, activitats nàutiques,
tallers infantils, classes de ball, molta música i la
crema de la foguera de Sant Joan.

La Regidoria de Turisme ha preparat una àmplia
programació al voltant de la nit de Sant Joan que
arrancarà divendres 22 i finalitzarà diumenge 24, amb
especial protagonisme per als actes organitzats el
mateix dia de Sant Joan. La regidora de Turisme,
Rosana Marzá, ha destacat que «en caure Sant Joan
en cap de setmana, ens permet elaborar una
programació més extensa, dinàmica i repleta
d’activitats». «Es tracta d’una programació de carrer,
participativa i nova, destinada als públics de totes les
edats», ha finalitzat Marzá.

En concret, la programació engegarà divendres a les
19.30 hores, amb un passeig en vaixell, una de les
activitats que es van estrenar l’any passat i que,
gràcies a l’èxit, es torna a dur a terme. El trajecte amb
vaixell de dos hores inclou un de tast de mistela i de la
tradicional coca de Sant Joan a bord de l'embarcació.
Per a gaudir d'aquesta experiència cal una inscripció
prèvia, amb un preu de 25 euros. Podeu obtenir més
informació a la Tourist Info.

La programació continuarà dissabte 23 a partir de
les 10.00 hores, amb una jornada de portes obertes al
Club de Vela, que inclourà la pràctica d’activitats
nàutiques (vela lleugera, kayak i paddelsurf) a un preu
de 3 euros, que es destinaran íntegrament a l’entitat
Soscan. Per tal de participar a les activitats cal fer una
inscripció prèvia a través de
info@escueladevelaclubdemar.com.

La festa continuarà a les 17.00 hores, on la platja del
Morrongo es convertirà en un espai de tallers infantils
per a xiquets d’entre 3 i 16 anys. Hi haurà també una
batucada infantil, jocs cooperatius per a tota la família,
una discomòbil infantil i una llarga llista d'activitats
gratuïtes pensades per als més menuts, que s'allargarà
fins a les 20.30 hores. A més, des de les 21.00 fins a
les 00.00 hores s’amenitzarà la plaça del Morrongo
amb ambientació musical.

L’acte central de la programació serà la crema de la
foguera de Sant Joan, que com és habitual es farà a les
24.00 hores. La novetat que s’ha preparat enguany és
l’espectacular foguera que han preparat els alumnes
del cicle formatiu d’artista faller i construcció
d’escenografies del Centre Integrat Públic de Formació

Professional. El punt i final a la nit el posarà una festa
musical a la mateixa platja del Morrongo, que
s’allargarà fins a les 3.30 hores de la matinada. Durant
la festa es durà a terme la cloenda de la II Ruta
Ginlovers, en la qual participen 14 bars i cafeteries de
Benicarló.

Finalment, diumenge a partir de les 11.00 hores es
tancarà la programació a la plaça del Morrongo amb un
taller de cubbà, un de bachata i un de vermut ballable.

text i fotos AB 

UN SANT JOAN PARTICIPATIU I PER A TOTS ELS PÚBLICS
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EL TEMA ESPORTS

Quan falta poc menys d'un any, els partits
polítics, amb representació en el saló de plens de
Benicarló, comencen a moure fitxa de cara a les
pròximes eleccions municipals. La majoria ja
tenen decidit qui serà la cara protagonista del
cartell electoral. Uns altres, deixen per a un altre
moment aquesta important decisió. I,
contràriament al que es poguera pensar, és el bloc
d'esquerres qui ho té més clar i els primers a
desvetllar la incògnita. 

Els primers espases ja toregen, de fet, a l'arena
política. Vells coneguts per a l'electorat benicarlando.
Així, l'actual equip de govern tornarà a apostar per
repetir caps de llista, amb la confiança de tornar a
ostentar la vara de comandament.  Al costat contrari
de la balança, PP i Ciudadanos. El Partit Popular no
vol desvetllar les seues cartes de moment i ajorna la
tasca de la presa de decisió fins al cap de l'estiu.
Ciudadanos, per la seua banda, encara no sap com
triarà al seu candidat a l'alcaldia. La baralla, per tant,
encara no està completa pel que fa als grups polítics
que actualment s'asseuen al saló de plens. Queden
també per dilucidar els que s'enfrontaran a ells fora de
l'arc polític.

TORNEN LES ALIANCES

Compromís per Benicarló i ERPV de Benicarló han
manifestat la seua intenció de concórrer de nou en una
llista única a les pròximes municipals. Així ho han
explicat des d'ambdues formacions, que reconeixen
no obstant açò que és necessari negociar de nou les
condicions en què es realitzarà la llista conjunta. Marta
Escudero, portaveu de Compromís, va explicar que
“des de Compromís tenim la intenció de tornar a
integrar les diferents sensibilitats del valencianisme
polític a Benicarló”, encara que tant ella com des de
ERPV reconeixien que “és necessari parlar i negociar”.
Cal recordar que en les últimes eleccions municipals,
el pacte es va segellar en el mes de febrer de l'any
electoral. 

Pel que fa als candidats que encapçalaran les
candidatures, Xaro Miralles, actual alcaldessa pel
PSPV, va assegurar que “jo sí que seguiré perquè tinc
el suport de l'assemblea local. Al PSPV no es fan
primàries si el candidat/a és alcalde/ssa”. Miralles va
aconseguir majoria de vots en les eleccions (set
regidors) i va pactar amb la coalició local Compromis-
ERPV (quatre regidors). En aquestes formacions, el
cap de llista en les últimes municipals, Marta Escudero
(Compromís), va manifestar que “vull tornar a

JA TENIM LES PRIMERES CARES DE LA CAMPANYA ELECTORAL BENICARLANDA

textREDACCIÓ

Ja saben vostès, estimats i
pacients lectors d’aquesta secció,
que lo papa i jo som més bé rogets.
I no només perquè aquest és el
color de la samarreta del Benicarló,
sinó també perquè el nostre ideari
polític li tira més a l’esquerra que
no a la dreta. Fins i tot podríem dir
que amb importants punts de
connexió amb l’Errico Malatesta.
També vull deixar ben clar que, en
cap cap cas, l’auto definició de
rogets no té res a veure amb l’equip
del que tothom parla aquests dies,
que també vesteix de roig i que ha
fet que els nostres bars semblen
més una seu de la penya
madridista que no  locals de
menjar, beure i trobament amb els
amics. Parlant clar i per si hi ha
algú que encara no se n’ha
assabentat del que parlo, podríem
dir que ni lo papa ni jo som ni fans
ni fervorosos seguidors de “la roja”.
Però no ens confonem. Això no vol
dir que no ens agrade el bon futbol
i gaudim del seu joc quan juga bé. Tant lo papa com jo
pensem que si guanya el campionat un equip que
representa un país pobre, l’alegria que tindran aquella
gent serà tan gran que, almenys per uns dies, seran
feliços. Encara que aquesta felicitat siga molt efímera.
Ja tenen prou en aguantar el que tenen.

Una vegada feta la imprescindible introducció,
segueixo amb allò que els volia contar que té molt a
vora amb el que han llegit fins ara.  

Dilluns va acabar el termini per a la presentació de
candidatures a la presidència del CD Benicarló. No es
va presentar ningú. Jo pensava que ara que estam a
punt de celebrar el centenari del club, algú hi hauria que
voldria tindre el plaer i la satisfacció de presidir aquesta
institució en el seu centenari. Però no. Ni va haver allau
de candidatures ni va haver una candidatura. No res. 

Ara ve quan enllaço la introducció amb el contingut
d’aquesta crònica en una mostra més de la meua
maduresa periodística i la multitud de recursos
estilístics i sintàctics que soc capaç de desenvolupar
gràcies a la meua formació i els meus anys de cap de
la secció de futbol d’aquest gran setmanari. 

Si hi ha algú a qui ara mateix envejo des del punt de
vista d’aficionat den Benicarló, és el Partido Popular. Ho
dic de debò. Perquè a vore. Per a presidir un partit
carregat d’escombraries, amb una bona colla de gent a
la presó i un altre bon grapat esperant judici, més
cremat que el mapa de Bonanza i corrupció allà on

mires, van i es presenten set candidats. Set!! Set
persones disposades a agafar una nau que fa aigües
per tots els costat. Quina enveja! Per un moment jo
voldria que el nostre equip fora com ells, amb bona
cosa d’aspirants a presidir-lo. Perquè el Benicarló, no
només és un club sanejat econòmicament, que no deu
diners a ningú i te pendents de cobrar uns diners de la
subvenció de l’ajuntament. A més a més, esportivament
es troba a la Regional Preferent, amb una plantilla
composada , gairebé, per jugadors formats a les
categories inferiors. Per si això no fos prou, té com a
filial l’equip amateur del Benicarló Base Futbol, finançat
i dirigit per l’escola i que la propera temporada militarà
a la Primera Regional. I ja per a arrodonir els motius,
aquesta temporada tenim la possibilitat de vora una
cosa mai vista i que ens omple de goig i satisfacció tant
al papa com a mi: l’enfrontament de la màxima entre lo
primer equip del Vinaròs i el Benicarló “B”, motiu més
que suficient per a que es forme ben aviat una nova
junta, encara que siga gestora.

Lo meu instint periodístic em diu que, per mitjà del
regidor d’esports, s’haurà convocat una reunió entre les
persones que poden desbloquejar aquesta situació per
tal d’arribar a un acord que  done continuïtat al nostre
estimat equip. Ací no valen mitges tintes: o es forma
una junta gestora o es convoca una assemblea de socis
a vore què es fa. Fins i tot es podria arribar a dissoldre
el club segons que estableixen els estatuts.  

Els seguiré informant.  

COMPTE ENRERE

text VICENT T. PERIS
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Un any més, a l'inici de la temporada estival, el
Club d'Activitats Subaqüàtiques "Mare Nostrum" de
Benicarló, realitzava una neteja del fons marí a la
Platja del Morrongo de Benicarló. 

Enguany era la XXIII edició, i encara així, van traure
del fons marí restes de xarxes, plàstics, envasos de tot
tipus que van dipositar en un racó de la platja perquè
foren retirats pels serveis de neteja de l'Ajuntament de
Benicarló. A les onze del matí els integrants de club van
procedir a col·locar-se els seus vestits de neoprè i
després de ficar-se les botelles d'oxigen van entrar a la
mar a través d'un passadís fitat amb boies.

SUBMARINISTES VAN NETEJAR EL FONS DEL MORRONGO

texti foto VICENT FERRER

A Sogorb es va realitzar l'última prova d'Escoles
de Ciclisme de Castelló, on el Club Ciclista Deportes
Balaguer de Benicarló va aconseguir molts podis,
destacant Joel Sancho, amb el seu doble podi en
gimcana i carrera. 

Felicitar també als classificats per al Campionat
Autonòmic que es celebrarà a Castalla (Alacant),
diumenge que ve, en la prova de gimcana, on només
participen els cinc millors de cada província de la seua
categoria; en promeses primer Joel Sancho, en
principiants segon Joan Folch, en alevins segon Adrian
Sancho i en infantils tercer Izan Monroig.

Resultats

Promeses
Martina Castejón, 48ª gimcana r26ª carrera.

Joel Sancho, 1r gimcana i 3r carrera.
Cesc Roig, 6é gimcana i 3r carrera.

Crisanto Sanz, 24é gimcana i 18é
carrera.

Sergi Roca, 45é gimcana i 15é carrera.
Emma Conesa 17ª gimcana i 2a carrera.
David Muñoz, 33é gimcana i 11é carrera.
Unai Castejón, 32é gimcana i 9é carrera.

Principiants
Joan Folch, 6é gimcana i 22é carrera.

Alevins
Adrián Sancho, 2n gimcana i 13é carrera.
Adrià Roca, 11é gimcana i 3r carrera.
Andrea Lores 12ª gimcana i 3a carrera.

Infantils
Oscar Ortí, 9é carrera.
Izan Monroig, 6é carrera.
Jordi Muñoz, 2n carrera.

LES ESCOLES PROVINCIALS DE CICLISME, A SOGORB

text BENICARLÓ AL DIA foto CC DEPORTES BALAGUER

Ciudadanos Benicarló denuncia que l'Ajuntament
de Benicarló no haja tingut en compte els terminis
legals que requereix traure a licitació aquest
contracte i lamenta que “la seguretat de les
persones és en l'últim en què es pensa des
d'algunes administracions públiques”. En aquest
sentit, José María Compte explica que “l'Executiu
local ha hagut d'incomplir la legalitat per a garantir
el servei adjudicant-ho com a contracte menor”,
però adverteix que “aquest problema no ve d'ara”.
Segons Compte, “és latent la falta de sensibilització
de l'opinió pública, i en la seua extensió de les
administracions, respecte a la importància i serietat
que el servei de salvament i vigilància en les
platges. Lluny queden els anys on objectors de
consciència i joves del servei militar prestaven els
primers auxilis en el litoral”. Sobre aquest tema,
critica que l'evolució de l'activitat cap a un perfil més
professionalitzat i professional ha acabat convertint-
se en un autèntic trencament de cap per a les
empreses licitantes que intenten “rendibilitzar
l'activitat sense posar en risc la qualitat del servei”.
Paral·lelament, recorda que “són nombroses i
contínues les queixes i denúncies d'organitzacions
del sector” a les quals se'ls “obliga a fer vertaders
jocs malabars per a complir amb aquestes
condicions”. Segons l'edil de Ciutadans, “posar un
conductor d'ambulància, que al seu torn siga
infermer i coordinador, tenir l'ambulància parada dia
i nit en el lloc reservat per a no gastar combustible
o substituir una moto de rescat per una llanxa són
algunes de les solucions quan el pressupost només
arriba per a pagar nòmines”.

José María Compte recorda que “lluny queden
els dies on la bona voluntat dels socorristes suplia

els seus escassos coneixements en la matèria. Avui
dia un socorrista deu ser una figura professional de
gran importància per a la qualitat de la platja. A part
d'estar preparat per al rescat i salvament és alhora
un agent turístic de primer ordre, el qual influeix
moltíssim en la imatge del municipi. Açò sense
comptar amb la seguretat que encara que hauria de
ser el primer criteri valorable acaba veient-se
minvat per l'escassetat de material i/o mala qualitat
del mateix, posant en risc tant a banyistes com a
rescatadores”.

“Des de Ciutadans pensem que el tema és greu,
ja no només per la mala gestió manifesta en la
tramitació de la licitació sinó també perquè posa de
manifest la desconsideració cap als professionals
que en molts casos posen en risc les seues vides
per salvar les d'uns altres. És per açò que resulta
difícil entendre la deixadesa en molts aspectes de
les administracions locals que deixen aquesta
responsabilitat per al final i en mans de licitacions al
millor postor on les condicions econòmiques
prevalen sobre criteris qualitatius”, lamenta l'edil de
Ciutadans.

Davant aquesta situació, des de la formació
taronja es proposa “tractar el tema amb més
serietat, amb la suficient antelació, revisar les
condicions econòmiques de les licitacions i incloure,
en la mesura del possible, altres valoracions a part
de l'econòmica”. 

“L'Ajuntament ha de posar-se a treballar tan aviat
acaba la campanya estival i no esperar al fet que
comence el bon temps per a iniciar els tràmits
oportuns. Només d'aquesta manera podran
comptar amb nosaltres, en cas contrari hauran
d'assumir les seues responsabilitats sols”, conclou
José María Compte.

CIUDADANOS BENICARLÓ DENUNCIA QUE L'AJUNTAMENT HAJA
ADJUDICAT EL SERVEI DE VIGILÀNCIA DE PLATGES PER

CONTRACTE MENOR
text  NATÀLIA SANZ
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Un espectacle anomenat eleccions

Sembla que la màquina electoral dels partits polítics ja
comença a moure, tot i que encara li falta una mica d'oli
perquè no grinyole amb excés. Doncs això, que aquesta
setmana a La Veu hem sortit a preguntar als partits polítics,
amb representació al consistori, a qui tenen previst que faça
de cap de cartell a les properes eleccions que tindrem d'ací
un any.

Pensant que tal volta era una mica prompte, ha resultat
que no, que no anàvem massa desencaminats en les
nostres apreciacions sobre el fet que els partits locals ja
estigueren repassant i engrassant les seus maquinàries de
cara a la comtessa electoral del 2019. Encara així, ens ha
resultat curiós que allò que normalment ocorria, que eren els
partits de dreta els que sempre tenien decidit el seus
candidats molt més prompte, ara ha resultat tot el contrari,

han estat els d'esquerres, PSOE i Compromís-Esquerra, els
que ja ho tenien decidit.

Són simples apreciacions, però que evidencien com
s'aniran movent els o les alcadables des d'ara fins a les
votades de l'any que ve. Pel que fa a l'alcadessa Miralles la
cosa està ben clara, serà una cap de llista ben rodada al
tenir directament el suport del seu partit i no haver de passar
per primàries, a més del fet d'haver exercit d'alcaldessa amb
una oposició quasi desapareguda. Pel que fa a Compromís,
una altra dona al capdavant, que tot i no escoltar-se
excessivament, en la seua àrea no s'ha tallat ni un pèl i li ha
sabut ficar les ganes suficients perquè, sembla ser, al seu
partit tampoc ningú li haja fet ombra. Barberà, d'Esquerra,
és un cas a banda, vilipendiat per tiris i troians, sobretot per
la caverna més mediàtica, ha anat a prou a la seua, però
demostrant que a l'hora d'actuar ningú li trepitja els peus.

Com hem dit, els partits de dreta, encara s'ho han de
pensar i no està clar si Mañá i Martí repetiran. Diuen que fins
després de l'estiu aniran desfullant la margarida i decidiran...
el que hagen de decidir. De tota manera, veient el que han
fet a nivell local, tal volta una espenteta els caldria per
aconseguir una mica més de posicionament en aquesta
sortida electoral.

Això si, divertit ens ho han fet passar PSOE i PP, arran de
la seua picabaralla pel Gurtelito, després que,
definitivament,  amb sentència a la mà es comprovés que
ací el Bigotes i companyia havien pagat un acte del PP.
Comença la batalla que no havíem tingut en el Plens? Quan
tots els candidats estiguen servits... seurem a taula a veure
l'espectacle!
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COL·LABORA: Conselleria d’Educació de la Generalitat Valenciana

El passat dissabte dia 9 de
juny, diferents equips del club
van participar en diferents
modalitats d’handbol que es van
convocar en la província.

Els Pre Benjamins i els Alevins
van anar a jugar handbol herba a
Onda. Aquesta modalitat recorda
els orígens de l’handbol, el qual va
començar sent esport en modalitat
d'11 jugadors i en un camp de
futbol. La modalitat per als més
menuts redueix l’espai i el nombre
de jugadors.

Al final dels diferents partits van
haure activitats d’aigua com a
cloenda de la trobada de germanor
entre diferents clubs de la
Comunitat Valenciana i d’Aragó.

Per una altra banda, els Infantils masculins i les
Sèniors femenines van anar a Benicàssim, on van jugar
a handbol platja. Els infantils van quedar subcampions.
La modalitat de platja està de moda durant l’estiu i

existeixen diferents campionats en aquestes dates
estiuenques. La propera setmana estan convidats al
torneig d’handbol platja que organitza el CE Tortosa i al
Torneig vila de Burjassot.

EQUIPS DEL HANDBOL BENICARLÓ VAN PARTICIPAR
A ONDA I BENICÀSSIM

text BENICARLÓ AL DIA 

foto CLUB HANDBOL BENICARLÓ

Carxofa 1: un any més per als joves de Benicarló que han aprovat les inhumanes proves d'accés
a la Universitat. Sembla que en aquest estat si no es fan exàmens i més exàmens les administracions
no estan contentes. No res, sembla que cal putejar l'alumnat. No n'aprendrem mai.

Carxofa 2 : per al programa veus de casa, de la nostra ràdio municipal, que la setmana que ve se'n
va de merescudes vacances. Ha estat un molt bona iniciativa que ha ficat en valor la nostra ràdio.
Enhorabona!

CARXOFA i PANISSOLA
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Dissabte  16 de Juny a la piscina
municipal de Benicarló  es va disputar
el campionat provincial benjamí,
trofeu Benicarló, amb la participació
de 133 nedadors de 10 clubs
provincials.

Dirigits per Lucia Vicente i Carla
Cornelles, el CNB va presentar un equip
format per 19 nedadors: Júlia Roca,
Daniela Valdearcos, Llum Segarra, Dino
Buttice, Yeray Ibáñez, Jesús Martín,
Maitane Lacalle, Martina Martínez, Elia
Roig, Noa Pereira, Adam Ortiz, Patrick
Rus, Alejandro Sastre, Yusra Laalioui,
Bianca Ralea, Anna Drago, Sara Martín,
Paula Alcaraz i Álvaro Fernández.

Tot i no aconseguir cap pòdium, els
joves benicarlandos lluitaren de valent
davant la seua afició que, com no podia ser d’altra
forma, va agrair l’esforç i les ganes d’agradar que
posaren en el trofeu de casa.

TROFEU DELFÍN A VALÈNCIA
Dissabte 16 de juny, l’equip del CNB es va desplaçar

a València, a la piscina olímpica del parc de l’oest, per
a participar al trofeu delfín, amb marcador electrònic.
Aquest trofeu va tindre una participació molt nombrosa
(769 nedadors), incloent clubs d’altres països. 

Els benicarlandos, dirigits per Myriam Martínez,
presentaren 12 nedadors: 

Sara Troncho, Clara Salvador, Laura Verge, Júlia
Barrachina, Maria García, Blanca Pérez, Sergi Saura,
Raul Carbó, David García, Óscar García, Alberto Añó i
Miguel Piñana.

En el primer contacte amb la piscina olímpica a l’aire
lliure, els de Benicarló tingueren una bona actuació
global.

Els més destacats foren Júlia Barrachina, que va
aconseguir l’or absolut als 100 esquena amb 1.08.19 E
i la plata, als 50 esquena, amb 32.46 E i Miguel PIñana,
que competia en categoria màster i va aconseguir 4

medalles: l’or als 50 lliure, amb 26.62 E; als 50
papallona, amb 28.13 E; als 50 esquena, amb 29.83 E i
la plata, als 50 braça, amb 33.40 E amb nou rècord del
CNB en aquesta prova.

TRAVESSIA DE LA PLATJA DEL FORTÍ A
VINARÒS

Diumenge 17, al matí, un grup de 20 nedadors del
CNB va participar a la travessia de la platja del fortí de
Vinaròs.

Els components de l’equip foren: Miguel Febrer, Jordi
Curto, David Curto, Vicent Prats, Dani Sorlí, Alex López,
Javier Roca, Jose Luís Beltrán, José Manuel Tejedor,
Marc Sánchez, Borja Sánchez, Arturo Segarra, José
Luís Alcaraz, Jaime Ibáñez, Susana del Olmo, Leyre
García, Eva García, Alicia Gilabert, Myriam Martínez i
Fernando Arnau.

Els resultats més destacats, en les diverses
categories, foren els de Susana del Olmo, que va
guanyar la de Màster A; Alicia Gilabert, que va vèncer
en la de Màster D; Miguel Febrer, plata en la de Màster
B i el de Vicent Prats, que va fer tercer, en la de Master
A.

TROFEU BENICARLÓ: CAMPIONAT PROVINCIAL BENJAMÍ A BENICARLÓ 

text i foto CNB


